
RADA kCIEJSKA i ZARZĄD kCIEJSKI 
w Sułkowicach 

serdecznie zapraszają 
do wzięcia udziału w obchodach 

Swięta 3 M"AJA 
Program. uroczystości: 

godz. 9 40 -Zbiórka straży pożarnych przy OSP 
w Sułkowicach; 

godz. 9 45 -Przemarsz straży z orkiestrą do 
Kościoła NSPJ w Sułkowicach; 

godz. 10 °0 -Msza Święta za Ojczyznę; 
godz. 11 °0 -Przemarsz pod pomnik; 

-Hymn; 
-Składanie wieńców; 
-Wystąpienie Burmistrza Gminy; 
-Koncert orkiestry dętej; 

godz. 16 °0 -Występ Zespołu RETRO połączony 
z konkursem "Wiedza o Gminie" /Klub KUŹNIA/; 
4 maja 96. 
godz. 15 °0 -Konkurs recytatorski dla dzieci; 
5 maja 96. 
godz. 16 °0 -Zabawy dyskotekowe połączone 

z Mini Listą Przebojów. 



Celem spisu jest zebranie kompleksowych danych o wszystkich jednostkach fun
kcjonujących i prowadzących działalność w rolnictwie polskim. Pozwoli on również na 
uaktualnienie i stwierdzenie rzeczywistego stanu naszej gospodarki rolno-mieszkanio
wej, rozpoznanie sytuacji społeczno-demograficznej i ekonomicznej rolników, a także 
ich zamierzeń do 2000 roku. 

W bieżącym roku w dniach od 13 do 25 czerwca 
przeprowadzony będzie powszechny spis rolny. 
Spis będzie przeprowadzony: 
1.- w indywidualnych gospodarstwach rolnych; 
2.- u osób fizycznych użytkujących działki rolne; 
3.- u właścicieli zwierząt gospodarskich nie posia
dających użytków rolnych lub posiadających użyt
ki rolne o powierzchni mniejszej niż O, 1 ha. 
Użytkownicy indywidualnych gospodarstw rolnych, 
użytkownicy działki rolnej oraz właściciele zwierząt 
gospodarskich obowiązani są do udzielenia ścis
łych, wyczerpujących i zgodnych z prawdą odpo
wiedzi na pytania zawarte w kwestionariuszu 
spisowym. 
W razie nieobecności użytkowników odpowiedzi 
udzielają inne pełnoletnie osoby w gospodarstwie 
domowym. 
Zbierane i gromadzone w spisie dane osobowe i da
ne indywidualne są poufne i podlegają ochronie. 

W nawiązaniu do Regulaminu Lokalnych Inicja
tyw Inwestycyjnych opublikowanych w grudniowym 
numerze "KLAMRY" Zarząd Miejski w Sułkowicach 
informuje, że w roku bieżącym zgodnie z podjętą 
Uchwałą Nr XXVI/ 172/96 Rady Miejskiej w Sułko
wicach z dnia 28 marca 1996 została ustalona ma
ksymalna wysokość gwarantowanego udziału 
Gminy w zadaniach realizowanych w trybie lokal
nych inicjatyw inwestycyjnych i tak: 
a) drogi przejazdowe /w terenach zabudowanych/ - 70% 
b) drogi dojazdowe /w terenach zabudowanych/ - 40% 
c) dojazdy - 0% 

- w odniesieniu do dróg zaliczanych do kategorii 
drogi gminnej gwarantowany udział pod.wyższa się o 
dalsze - 10% 
d) sieci wodociągowe /bez przyłączy/ - 50% 
e) sieci gazowe /bez przyłączy/ - 50% 
f1 oświetlenie uliczne - 60% 

- w przypadku dróg przejazdowych w terenach za
budowanych gwarantowany udział podwyższa się o 
dalsze - 20% 

- w przypadku dróg dojazdowych w terenach za
budowanych gwarantowany udział podwyższa się o 
dalsze - 10% 

Osoby przeprowadzające spis zobowiązane są do 
zachowania tajemnicy spisowej. W związku z tym, 
że czas trwania spisu jest krótki, a obejmuje bar
dzo obszerne i szczegółowe dane uprasza się miesz
kańców naszej gminy, aby ze zrozumieniem 
podeszli do tej sprawy. W chwili gdy zobaczą Pań
stwo w swoim obejściu rachmistrza spisowego 
znajdźcie chwilę czasu i na postawione pytanit 
udzielcie odpowiedzi zgodnej z prawdą i możliwie 
ścisłej. Ułatwi to rachmistrzowi wypełnienie powie
rzonego mu zadania. Udzielenie odpowiedzi niez
godnych ze stanem faktycznym lub odmowa 
udzielenia odpowiedzi pociągają za sobą skutki 
prawne. 
Nie dopuśćmy aby do tego doszło. 

Przy pomocy Państwa spis zostanie przeprowa
dzony prawidłowo i sprawnie, a cel zostanie osiąg
nięty. 

/Maciej Budek/ 

g) kanalizacja opadowa /bez przyłączy/ - 60% 
- w drogach przejazdowych gwarantowany udzi� . 

podwyższa się o dalsze - 20% 1 

- w drogach dojazdowych gwarantowany udział 
podwyższa się o dalsze - 10% 

Zaliczenie drogi do kategorii przejazdowych lub do
jazdowych określa Uchwała RM nr XXVI/ 171/96 
z dnia 28.03.96r. 

Zainteresowanych podjęciem. zadań inwesty
cyjnych w ramach inicjatyw lokalnych w w/w 
zakresie prosi się o zgłoszenie tego faktu w Refe

racie Techniczno-Inwestycyjnym tut. Urzędu do 
dnia 31 mąja 1996 r. W miesiącu czerwcu Rada 
Miejska podejmie decyzję o podziale znajdującej 
się w budżecie Gminy rezerwy przeznaczonej na 
ten cel w 1996 roku 

Wnioski zgłoszone w terminie późniejszym bę
dą uwzględnione w roku przyszłym i wpływać 

będą na zakres i wysokość udziału Gminy w za
daniach realizowanych w ramach inicjatyw lo
kalnych. 

/Teresa Garbień/ 



w roku 1995 Rada Miejska zwróciła się do Mieszkańców Gminy z szeregiem pytań, obejmujących nie

mal wszystkie obszary działania samorządu. Zadbano aby ankieta dotarła do każdej rodziny. Intencją 

autorów było wspólne tworzenie programu ha kolejne lata przez wszystkich członków naszej wspólnoty 

lokalnej. Przez wszystkich, którzy uznali za celowe współdecydowanie o naszych sprawach. 

Przypomnijmy, zachęcając do wypełnienia ankiety pisaliśmy rok temu: 

Szanowni Państu,ol 
N�repszy pro!l[� -.pozostanie bezużyteczny, 

jeżeli ivJe;!lo,1"t�J!,�°:jlę;� włączymy się wszyscy. 
Aby tak się sJg.�; ,PTOgta,ń; ten nie może być progra
mem ('.U11:orslfip: Bunrdstrza, Zarządu czy też nawet 
Rady Miejskiej.•• Program muszą tworzyć Wszyscy 
Mieszkańcy Gminy Sułkowice. Także Państwo po
winni wnieść dzisiqj swqj wkład do stworzenia 
. rogramu, a potem brać udział w jego realizaęji. 

-Jak odpowiedziano na nasz apel, ilustruje poniższy wykres. 

!Zwrot ankiet wg. miejscowości I 
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Mimo niewielkiego odzewu uważamy, że wyniki ankiety 
nie są obarczone znacznym błędem. Przecież w sondażach 
prowadzonych przez CBOS bierze udział na ogół ok 1000 
osób wybranych z ponad 20 mln dorosłych Polaków. Oczy
wiście w tym przypadku sposób wyłaniania ankietowanych 
gwarantuje reprezentatywność grupy losowej. My takiej pew
ności mieć nie możemy, jednak jak wykazują dalsze zesta
wienia przekrój społeczy osób wypowiadających się w 
ankiecie z grubsza odpowiada wartościom przeciętnym. 
Pozwala to sądzić, że i w naszych badaniach ankietowani 
stanowią grupę reprezentatywną dla całej społeczności gmin
nej. 
Niezależnie od analiz statystycznych możemy mieć pewność, 
że wypowiedzieli się wszyscy którzy chcieli to zrobić. Dlate
go wyniki ankiety, od września ubiegłego roku są wykorzys
tywane w pracach Rady i Zarządu. Niektóre z nich były 
publikowane na łamach „Klamry". Inne stanowiły cenny ma
teriał przy opracowywaniu założeń do projektu budżetu na 

1996 rok. Pozostałe będą wykorzystywane do rozwiązywania 

kolejnych problemów stojących przed naszą wspólnotą. 

Prezentując zbiorcze wyniki przytoczymy skrótowo komenta

rze zawarte w tekście ankiety, treść pytań oraz najciekawsze 

/lub najczęściej się powtarzające I propozycje wpisywane 

przez ankietowanych. Oznaczone one zostały symbolem � 

Oczywiście zakres opracowania nie pozwala na wpisanie 

wszystkich uwag. Przepraszamy więc tych z Państwa, któ
rych opinie nie zostały przytoczone w opracowaniu. 

jCzym dysponują ankietowani? I 

c. Gospodarstwem 
powyżej 1 ha I�· Samym mieszkaniem li 

I B. Domkiem i działką do 1 ha 

Jak sami ankietowani oceniają 
swoją sytuację materialną ? 

Bardzo trudna 
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* Do najważniejszych zadań samorządu należy naszym zdaniem stworzenie wspól
noty lokalnej. To znaczy społeczności identyfikującej się z Gminą Sułkowice. 

1. Co Państwa zdaniem najlepiej się temu prz_ystuży: 
A. Częste zebrania mie.�zkańców 
B. Uruchamianie klubów środowiskowych 
C. Organizowanie obchodów patriotycznych 
D. Organizowanie Dni Gminy 
E. Organizowanie czynów społecznych 
F. Inne, jakie ................................. . 

**Organizacja festynów, zawodów sportowych i zabaw. **Podejmowanie 
� inwestycji łączących i popieranych przez całą Gminę np. gaz, oczyszczalnia. 

**Większy kontak.1: radnych z mieszkańcami Gminy. 
*W każdej społeczności są ludzie twórczo angażujący się w życie publiczne. 

2. Jak zauważać i wyróżniać tych ludzi? 

F 

E 

D 

C 

B 

A 

A. Nagrodą samorządową - jedną na rok dla najwybitniejszego ze społeczników (Człowiek 
Roku). 
B. Wyborem i wyróżnieniem pierwszej dziesiątki wsród społeczników. 

Pyl:ani<:11 

Co najlepiej łączy społeczność lokalną? 

I 
Pytanie 2 

I Jak nagradzać naszych społeczników? 

C. Nie stosować nagród ani wyróżnień aby nie ryzykować że przez błędną ocenę (lub pominię- c (35,2%) 

cie) skrzywdzi się kogoś naprawdę wartościowego. 
D. W inny sposób, jaki .......................... . 

**Wyróżniać słownie na zebraniach z mieszkańcami, za szczególne osiągnięcia w pra-
Py1anle3 

&,�� cy społecznej ( .. ). **Podać listę w środkach masowego przekazu lub w prasie Gminy. 
**Co pól roku pierwszą dziesiatkę ogłaszać w Klamrze. 

3. Czy o ewentualnym wyróżnieniu powinna decydować -
Kto powinien decydować o wyróżnieniu? 

A. Rada Miejska? 
B. Zarząd Miejski? 
C. wynik plebiscytu wśród czytelników gazety gminnej? 
D. komisja złożona z przedstawicieli różnych środowisk? D (35,8%) 

E. Inne, jakie ........... . 
**Powinni decydować wszyscy obywatele na zebraniu mieszkańców. 
**7.arząd Miejski na podstawie wniosku Komisji, Komitetu lub grupy mieszkańców. 

* W naszej gminie działają liczne kluby sportowe i zespoły artystyczne. W chwili obecnej 
funkcjonują niemal wyłącznie dzięki dofinansowaniu z budżetu Gminy, a więc z naszych wspólnych pieniędzy. 

4. Które z rozwiązań uważacie Państwo za właściwe? 
Pytanie 4 A. Gmina powinna zapewnić każdemu klubowi i zespołowi środki do działalności - gdyż od- Jak pomagać klubom i zespołom? 

ciągają mieszkańców od alkoholizmu i innych patologii. 
B. Gmina powinna zapewnić klubom i zespołom środki do działalności z młodzieżą - gdyż do
rośli powinni sami sfinansować działalność. 
C. Gmina powinna finansować jedynie najlepsze kluby i zespoły - gdyż są one przedmiotem 
dumy naszej społeczności. 
D. Gmina powinna zapewnić każdemu klubowi i zespołowi możliwość działalności ale 
tylko w formie bezpłatnego udostępniania obiektów i lokali. 
E. Gmina nie powinna angażować środków podatników w dofinansowywanie klubów i zespo- D (35,6%) 

łów - zainteresowani powinni sami zdobywać pieniądze na działalność u prywatnych sponso-
rów i ponosić koszty utrzymania obiektów i lokali. 
F. Inne, jakie ..... 

B (11,3%) 

**Doposażyć obiekt sportowy w urządzenia (np. siłownia), aby wnożliwić korzystanie wszystkim mieszkańcom za odpłatnością. **Uruchomić 
� obiekty sportowe i wynajmować, aby przynosiły dochody. **7.aprzestać trasferów zawodników do innych klubów, zapewnić im pieniądze. 

**Organizawanie imprez dochodowych np. festynów ludowych lub innych. 
5. Który ze znanych Państwu klubów lub zespołów 
Gmina powinna otoczyć szczególną opieką? 

A. KS„Gościbia" - sekcja piłki nożnej 
B. KS„Gościbia" • sekcja piłki ręcznej 
C. LZS„Sułkowia" - sekcja Judo 
D. LZS„Rudnik" - piłka nożna 
E. LZS„Krzywaczaka" - piłka nożna 
F. Orkiestra Dęta 
G. Zespól „Baciary" 

K 

H 
G 

F 

E 

D 

B 

A 

I 
Pylanie5 

I Kto szczególnie zasługuje na pomoc? 

10.8% 

.... .......... .. .................................. ::-� .. -................... 0.� .. . 

. .......... t,;;.-••• •• ···· ···········•·········•···•····18,0% _____________ ,, __ ., ____ _ 
2,0% 



H. Zespół' Pieśni i Tańca „Elegia" 
I. Dziecięcy Zespół Taneczny Ośrodka Kultury 

J Inne, jakie ..... 
**Młodzieżowe Zespoły Rockowe. 
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* Nasza Gmina posiada jedną z najbardziej rozbudowanych sieci przedszkolnych 7 przedszkoli 450 miejsc. Z tego powodu dotacje na przedszko-

la s bardzo dużym obciążeniem budżetu • mimo że zasadą jest pokrywanie ze środków publicznych jedynie tzw. minimum programowego. 
ą • • • • • d . �-------------____, 

Resztę świadczeń opłacają rodzice. Jednak podwyz.ęzame opiat ma swoJą gramcę, g yz 
Pylanie 6  

mogłoby spowodowac ograniczenie liczby dzieci i w konsekwencji dalszą konieczno.�c pod-
Jak finansować przedszkola? 

wyższania tych opłat. 
6. Jakie stanowisko uznalibyście Państwo za swoje? 

A. Gmina powinna dążyć do . likwiW1cji mniejszych placówek przedszkolnych, gdyż potrzeby w 
tym zakresie nie uzasad�ają �etrozbudowy sieci przedszkolnej. o (20,1 %) 

B. Gmina powinna dlliyć d� ��o�?dzenia maksymalnej odpłatności za przedszkola, z których 
nie korzystają przecież. WS'ff!o/ po��tnicy. 
c. Gmina powinna plftłc��ił�f�oj�dwyięzania opłat ostrożnie aby nie doprowadzić do 
likwidacji przedszkoli : g�Y�,'p�wit0wszyscy podatnicy posyłają dzieci do zerówki. 
D. Gmina powinna dotować ptzedstlrola w możliwie maksymalnej wysokości, gdyż dzieci są na
szym bogactwem a przedszkole zapewnia im lepszy start życiowy. 
E. Inne, jakie ......... . 

B (8,1 %) 

**Gmina powinna dotowac przedszlwla jethwcześnie egzekwując od nauczycieli i dyr. przedszkoli podnoszenie jakości poziomu meryt01ycznego 
i metodycznego w tych placówkach. ** Gmina powinna u.stalic opłatę za przedrzkola wg zasobności rodziców - nie dotowac wszystkich korzys

ta1ących lecz jedynie najbiedniejszych. **Wszystkie chętne dzieci winny miec zapewnione miejsce. **Rozwijac dzialalnośc wprowadzając odpłatne zajęcia 
np. język angielski. 
* Trudno mówić o społeczności, bez rzetelnej informacji. Jedną a właściwie jedyną dotychczas formą informowania w Gminie Sułkowice 
jest gazeta Gminna „Klamra". 

7. Czy zdaniem Państwa: 
A. Gmina jest za mała i dzieje się u nas zbyt mało aby był sens wydawać gazetę 
- wystarczą obwieszczenia i informacje na spotkaniach mieszkańców. 
B. Należy wydawać infonnator gminny, jednak nie systematycznie lecz w przypadku 
pojawienia się konkretnych tematów wymagających podania do publicznej wiadomości. 
C. Gazeta jest potrzebna, jednak powinna być inaczej redagowana z nastawieniem na 
informacje ściśle urzędowe - potwierdzone przez osoby kompetentne. 
D. Gazeta jest potrzebna gdyż jest elementem cementującym naszą społeczność, prócz 
informacji urzędowych powinna dawać szeroką możliwość konfrontacji opini jednak 
tylko na sprawy dotyczące szerszych środowisk. 
E. Gazeta jest potrzebna gdyż jest elementem cementującym naszą społeczność, prócz in-

Pytanie 7 

Czy potrzebna jest nam "KLAMRA"? 

D (1 6,7%) 

E (58,9%) 

formacji urzędowych powinna dawać szeroką możliwość prezentacji faktów i poglądów - '--------------------' 
�wno dotyczącyc� s_praw publicznych jak i interesujących tylko niewielkie grupy mieszkańców. 

1 J F. Inne, Jakie . . . .... 
. **Uważam, że większa.fe obywateli naszej Gminy nawet nie wie o istnieniu takiej gazety. 
' Lepszą formą przekazu. dla tych ludzi jest tablica ogloszeli lub poruszanie spraw na ze

braniach. **Polityka informacyjna powinna przebiegac kilkutorowo: gazeta gminna, obwieszczenia, parafie, młodzież szkolna. **Jeśli inofrmator to bezpłatny. 
8. Jakich artykułów oczekiwalibyście Państwo? 

A. Relacji z obrad Rady i Komisji oraz zebrań mieszkańców. 
B. Rozwiązań programowych przyjętych przez Zarząd. 
C. Informacji dotyczących życia kulturalnego. \ D. Informacji sportowych (lokalnych). 
E. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . 

**Ogólnie rzecz biorąc o wszystkim co ma jakiekolwiek vwczenie dla Gmilly. 
. **Informacji z życia instytucji i zakładów (w tym prywatnych), stowarzysze,i i grup () 
I oraz o tradycjach i historii Gminy. v\ywiatfy z ciekawszymi ludźmi. **Wszystkie aby do-

Pytanie 8 

Jakich artykułów oczekujemy? 

0 (1 0,4%) 

C (1 9,4%) 

brze pełnie swoją funkcję - łącznie z humorem. **Wszystkie, ale bez obwijania w bawełnę, prawdę ,__ _______________ _J chocby najgorszą. **Ciekawostki ze świata, społeczne, przyrodnicze itp., krzyżówki, konkursy. **Informacje dotyczące szczególnie rolllictwa np. o vziżkach na frodki ochrony ro.§lin. **Propagowanie ekologii. 
* Aby gmina mogła się rozwijać należy stworzyć warunki do bogacenia się mieszkańców - poprzez prowadzenie inwestycji, w tym jednak celu 
konieczne są środki finansowe. Do dochodów możliwych do przeznaczenia na ten cel należą przede wszystkim podatki, darowizny oraz opłaty 
adiacenckie. Wyższe podatki to większe obciążenia i co za tym idzie niezadowolenie już dziś. Ni�kie podatki to jednak niskie środki na inwestycje 
i w konsekwencji brak perspektyw na rozwój Gminy( .. ). 

9. Czy uważacie Państwo, że Gmina powinna nastawić się na szersze korzystanie z możliwości?: 
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A. Ustalania gminnych podatków na względnie wysokim poziomie, dopuszczając co naj-

wyżej stosowanie umorzeń dla osób najbiedniejszych - gdyż Gmina musi mieć środki na 

inwestycje, z których korzystają wszyscy. 

B. Ustalania podatków na względnie ni.�kim poziomie, z wyłączeniem działalności 
gospodarczej, która powinna być opodatkowana wysoko - gdyż właśnie sektor pry-
watny najbardziej skorzysta z inwestycji. 
C. Ustalania wszystkich podatków na możliwie niskim poziomie, oraz pozyskując niez-

będne do rozwoju środki poprzez dobrowolne wpłaty mieszkańców, którzy w ten sposób 

sami zadecydują o celowości konkretnych inwestycji. 

D. Ustalania podatków na względnie wysokim poziomie, przy znacznej obniżce podatków 
od działalności gospodarczej - gdyż rozwój sektora prywatnego doprowadzi w konsekwen
cji do likwidacj i  bezrobocia oraz poźniejszego wzrostu dochodów gminy. 
E. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . .  . 

**Podatki ustalić na średnim poziomie zarówno ogólne jak i dla osób prowadzą-

Pytanie 9 
Jak kształtować podatki w Gminie? 

D (21 ,9%) 

B (32,6%) 

cych działalność gospodarczą. **Wzrost podatków powinien być wyważony, aby .__ _________________ __, 
nie zrazić mieszkańców (). **Wzrost podatków o 100% dla właścicieli działek dla IO arów budzi poważne zastrzeżenia w ostatnim roku. **Przy 

niskim opodatkowaniu ogólnym jak w pkt. C dodatkowe opodatkowanie na konkretny cel przyjęty powszechnie np. w referendum. 
* Budowa infrastruktury technicznej - gaz, woda, drogi - prowadzi do wzrostu wartości działek. Tym samym posiadacze nieruchomości grunto

wych, w konsekwencji inwestycji prowadzonych ze środków publicznych uzyskują realną wartość (podwyższenie wartości działki). Z tego tytułu 
R.ada Miejska może wprowadzić tzw. opłaty adiacenckie (w wysokości 50% wzrostu warto.�ci działek) - z przeznaczeniem na dalsze inwestycje. 
Opłaty te były stosowane np. w przypadku Osiedla - za urządzenie dróg. ( .. ) 

10. Czy zdaniem Państwa należy?: 
A. Wprowadzić opłaty adiacenckie - gdyż za inwestycje płacą wszyscy podat-
nicy a korzystają niektórzy - powinni więc wnieść do kasy Gminy wkład 
proporcjonalny do uzyskanych korzyści. 
B. Wprowadzać opłaty adiacenckie tylko w przypadku inwestycji prowadzonych 
dla małej liczby mieszkańców - wyłączyć z tych opłat inwestycje prowadzone 
(lub planowane) dla całej Gminy. 

C. Opłaty adiacenckie naliczać jedynie wówczas, gdy właściciel sprzedaje uzbro
joną przez Gminę działkę, czyli gdy uzyskuje środki niezbędne do uiszczenia 

opłaty. 

D. Opłaty adiacenckie naliczać jedynie wówczas, gdy właściciel zaczyna korzys
tać z uzbrojenia terenu - np. przy podłączeniu się do sieci wodociągowej. 

E. Odstąpić od naliczania opłat adiacenckich, prowadzenie zbyt drobiazgowych 
rozliczeń, kto więcej a kto mniej zyskał na konkretnej inwestycji nie przyniesie 
realnego zysku dla Gminy a będzie stanowić czynnik utrudniający realizowanie 

inwestycji. 
E. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . . .  . 

Pytanie 1 0  

I Czy wprowadzać opłaty adiacenckie? 

A (30,5%) 

D (1 8.4%) 

. , • **Nie naliczać opiat adiacenckich, ponieważ nie każdy kto ma 11.Zbrojoną działkę korzysta z jej urządzeń (np. gaz) 

*Do najważniejszych problemów Gminy zaliczamy brak lub zły stan dróg. Na terenie Gminy znajdują się cztery kategorie dróg : 
- krajowe, których zarządcą jest Minister Komunikacji; 
- wojewódzkie, których zarządcą jest Wojewoda; 
. gminne, których zarządcą jest Gmina; 
- oraz prywatne. 
Ustawowy obowiązek utrzymania tych dróg ciąży na zarządcy (właścicielu). Istnieje jednak wiele oczekiwań na utwardzanie dróg mających zna
czenie dla kilkunastu lub wręcz kilku posesji. Drogi te są przeważnie własnością kilku lub kilkunastu właścicieli. Byty przypadki, że droga 
utwardzona z pieniędzy publicznych została zlikwidowana lub zawężona przez właścicieli. 

11. Czy zdaniem Państwa wobec ograniczonych środków Gmina 
powinna 'przyjąć za zasad<t: 

A. Utrzymywanie w należytym stanie jakości dróg gminnych, tzn. takich do której Gmina 
ma tytuł własności i gwarancję, że wydatkowane na nie środki będą służyć wszystkim; 
B. Utrzymywanie w należytym stanie dróg gminnych a z dróg prywatnych tylko tych, 
które pełnią naprawdę ważne funkcje komunikacyjne. 
C. Podejmowanie prac również na drogach prywatnych jeżeli istnieje deklaracja właścicieli 

do jej nieodpłatnego przekazania dla celów publicznych; 
D. Podejmowanie prac również na drogach p1ywatnych jeżeli istnieje deklaracja właścicieli 
do j�j nieodpłatnego udostępnienia dla celów publicznych jednak z wyłączeniem możli

wości przekazania; 
E. Podejmowanie prac kierując się jedynie skalą możliwości i potrzeb, bez rozważania kto 

jest właścicielem drogi wychodząc z założenia że drogi i tak nikt nie zlikwiduje. 

�------------------� 

Pytanie 1 1  
Które drogi powinna utrzymywać Gmina? 

C (18,2%) 
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F. Inne, jakie .. . .. . . 
** Naprawa głównych dróg do pól rolniczych; 
** Remont bocznej ulicy Kowalskiej od wodospadu do kładek. 

*Wobec gminy instytucje państwowe i fundacje stosują zasadę dofinansowywania inwestycji czyli pomagania jedynie tym Gminom, 
które same wykazują aktywność. 

12. Prosimy o wypowiedZ, czy zdaniem Państwa takiej samej zasady nie należy upowszechnić lokalnie w Gminie, 

a więc czy: 

A. Gmina powinna finansować roboty drogowe, w całości ze środków publicznych, 
kierując się wyłącznie oceną znaczenia danej drogi dla naszej społeczności; 
B. Gmina powinna . wydzielić ze środków na drogownictwo część pieniędzy, 
przeznaczoną na dofi!'łfHISQWanie tych zadań, których realizację przygotują sami 
mie.�zkańcy(nzg�dJliaj4<;normatyw drogi oraz zbierając część środków i wyko
nując prace wstępne • np; odwodnienie drogi) - przy czym o terminie realizacji 
decydowae polVinno.tak� znaczenie danej drogi dla całej społeczności; 
C. Jak w pkt B. lecz o tenninie realizacji decydować powinna wyłącznie aktywność 
mieszkańców (np. udział zadeklarowanych środków własnych w stosunku do całko
witego kosztu zadania); 
D. Inne, jakie .. ..... . **Nie może być jednej zasady powinno się decydować przy każdej kon

kretnej sytuacji. 

Pytanie 1 2  
Jak finansować modernizację dróg? 

str 5 

*Istnieje część zadań z zakre.�u drogownictwa, przy których realizacji nie można zakładać rozwiązań proponowanych wyżej. Należy rozważać 
ich rozpoczęcie w interesie szerszych grup społecznych - niezależnie od aktywności mieszkańców. 

13. Czy zdaniem Państwa o tenninie realizacji prócz możliwości finansowych powinny decydować: 

A. Liczba osób, które skorzystają na realizacji zadania -tzn., że droga dla 100 osób 
powinna być realizowana wcześniej niż droga dla 1 O osób - choćby ta druga traciła już 
przejezdność; 
B. Stan techniczny drogi, czyli powinno zaczynać się od dróg najgorszych - np. 
uniemożliwiających dojazd pogotowia ratunkowego; 
C. Przydatność drogi a przy porównywalnych drogach stan techniczny - przy czym po
winno się zaczynać od drogi gorszej ; 
D. Przydatność drogi a przy porównywalnych drogach stan techniczny - przy czym po
winno się zaczynać od drogi lepszej aby stosując niewielkie środki uzyskać większy 
efekt końcowy; 
E. Inne, jakie ..... . . . 

** Naprawiać drogi dojazdowe, które już są, żeby karetka czy straż dojecha
ła i to porządnie by był efekt na lata. Droga jest obrazem Gminy. ** Bardw 

. pilna dmga na Osiedlu wzdłuż bloków. ** Stan dróg jest zły a w niektó1ych 
miejscach nawet niebezpieczny jak np. za mostem na Zielonej. 
Ochrona środowiska; *Usuwanie odpadów stałych 

Pytanie 13  

W jakiej kolejności modernizować drogi? 

C (28,2%) 

* Problemem gminy jest jej za.�miecenie. Ponieważ nie ma możliwości skutecznego egzekwowania kar dla śmiecących, realizowane jest rozszerzenie zorganizowanego wywozu nieczystości na catą Gminę. 
14. Czy uważacie Państwo, że?: 

A. Należy jedynie zobowiązać wszystkich do udowodnienia, że ich śmieci trafiają na wysypisko 
komunalne - przez okresowe przedkładanie dowodów wystawianych przez obsługującego wysypisko; 
R. Należy uwzględniać jedynie umowy z Zakładem Gospodarki Komunalnej, którego obo-wiązldem statutowym jest usuwanie odpadów stałych; 
C. Należy wprowadzić stałą opfatę od każdej posesji w drodze referendum gminnego; 

D. Inne, jakie ...... . . . 

Pytanie 14 
Jak wywozić odpady stałe? 

** Dać kontene1y w możliwie jak najwięcej przy większym skupisku domów, nie wszę- c (32,0%)-..J:\'\."-:\.'-��'-� dzie można dojechać. ** Konieczna kontrola okresowa obejść nie korzystających z usług ZGK. ** Należy zadhac aby gospodarsńVa posiadały pojemniki na śmieci. ** Należy pobierać opiaty od 
osób, które nie poradzą sobie ze śmieciami i zgłosiły do korzystania z wywozu w zależności od 
ilo.fci osób. ** Karać lub opodatkować gospodarstwa domowe, które nie podpisały wnowy na wy
wóz. ** Częste kontrole posesji i terenów publicznych,a kmy publiczne podawać do wiadomości publicznej (nazwiska). 
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*Podnoszony jest okresowo problem opłat za wywóz nieczystości. Opłaty te, mimo 
że znacznie niższe niż w innych gminach budzą wiele emocji. 

15. Czy uważacie Państwo, że: 
A. Opłaty te powinny pokrywać rzeczywiste koszty wywozu; 
B. Gmina powinna dotować wywóz nieczystości aby zachęcić do jego upowszech
nienia; 
C. Inne, jakie ... . . . . . . . 

** Powinny być przystanki od czasu do czasu posprzątane jednocześnie sto
. sując kary dla osób zanieczyszczających środowisko. ** Powinno się opłacać 

za każdy wywieziony kosz. ** Jednorazowa wplata za każdy potwierdzony Hrywóz śmie
ci. ** Zważywszy komfort likwidacji śmieci we własnym gospodarstwie przez korzysta
nie z usług ZGK opłaty są zbyt niskie. ** Uzależnić wysokość opłat od ilości śmieci, a 
nie ilości mieszkańców danego gospodarstwa. 
*Prócz wysokości opłat podnoszona jest konieczność zróżnicowania wysokości op-
łat, gdyż ilość śmieci w różnych gospodarstwach znacznie się różni. 

16. Jakie stanowisko wydaje się Państwu nalbliższe?: 
A. Wysokość opłat powinna być jednakowa dla wszystkich posesji - dalsze rozróżnia
nie spowoduje niepotrzebną rozbudowę administracji i podwyższenie kosztów wywo
zu; 
B. Wysokość opłat powinna być okre.�lana w zależności od liczby osób - dalsze 
rozróżnianie spowoduje niepotrzebną rozbudowę administracji i podwyfazenie 
kosztów wywozu; 
C. Wysokość opłat powinna być określana indywidualnymi umowami, bez względu na 
to że spowoduje to pewien wzrost kosztów, każdy powinien płacić za swoje śmieci; 
D. Opłata stała; 
E. Inne, jakie .... . . . . . . . .............. . 

** Jedni posiadają zakłady prywatne, duże gospodarstwa inni tylko dom i 
. ogród więc opłata powinna być od ilości śmieci.** Dodatkowe opłaty przy 
prowadzeniu działalności przemysłowej. 

Pytanie 1 5  
Dotować cz.y nie dotować wywozu? 

A (34,4%) 

B (60,6%) 

Pytanie 1 6  
Jak różnicować opłaty za wywóz śmieci? 

C (26.4%) 

*Gmina stoi przed koniecznością budowy nowego wysypiska śmieci lub wywożenia nieczystości na wysypisko w Myślenicach, którego rozbudo
wę będzie musiała sfinansować. Za eksploatowanie starego - (od początku niezgodnego z wymogami) Ochrona Środowiska wymierzyła Gminie 
opłatę karną w wysokości ok. 2 mln zł dziennie. Opłata ta może zostać odroczona, pod warunkiem że Gmina rozpocznie budowę wysypiska 
zgodnego z przepisami i zaprzestanie eksploatacji dotychczasowego wysypiska w najblifazych latach. 

17. Możliwe są następujące rozwiązania, prosimy o zakreślenie najwtaściwszego zdaniem Państwa. 

A. Budowa wysypiska wyłącznie dla potrzeb gminy (na 20 lat) zgodnie z obecnie 
obowiązującą lokalizacją (przy granicy z Jastrzębią) • przy założeniu, że nakłady 
własne wyniosą 4 - 6 mld. złotych (starych); 
B. Budowa wysypiska pod kątem również zarobkowym poprzez udostępnianie go dla 
innych gmin; 
C. Współfinansowanie rozbudowy wysypiska w Myślenicach i przejęcie obsługi Gmi
ny Sułkowice przez to wysypisko - rozwiązanie znacznie tańsze na etapie inwestycyj
nym lecz zwiększające koszt wywozu oraz załatwiające sprawę jedynie na 5 - 7 lat; 
D. Inne, jakie .... . . . . . 

** Inna lokalizacja z punktu a. ** Absolutnie nie należy lokalizować wysypis
. ka w szcze1ym polu, wśród gruntów rolnych. ** ½ybmć najkorzystniejszy 

wariant. ** Mimo ogromnych kosztów nie dopuścić do przyjmowania cudzych odpadów 
za żadne pieniądze. 

*Z usuwaniem odpadów stałych kojarzy się problem oczyszczania ulic i chodni
ków. Zamiatanie ulic to też dość znaczny wydatek. 

18. Czy zdaniem Państwa: 
A. Gmina powinna finansować utrzymanie czystości we wszystkich miejscach publicz
nych (drogi, chodniki, place); 
B. Gmina powinna finansować jedynie oczyszczanie dróg publicznych, chodniki 
przyległe do posesji powinni zamiatać właściciele tych posesji; 
C. Gmina powinna finansować utrzymanie czystości, jedynie na nieruchomościach 
gminnych - gdyż obowiązek utrzymania czystości ciąży na właścicielu; 

D. Inne, jakie .............. . 
** Od lat tradycją naszej ulicy jest jej sprzątanie raz w tygodniu na długości 

Pytanie 17  
Budowa nowego wysypiska? 

B (25,396) 

A (67,4%) 

Pytanie 1 8  

Oczyszczanie ulic, placów i chodników! 

C (26,7%) 
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le le · do rywatnego terenu i nikomu z tego powodu korona z głowy nie spadła.** Utrzymanie czystości ulic powierzyć pracownikom interwencyj-przy g :I p , · ąd'k . , . . h h ** Suk . 
m bezrobocia, zmniejszy to koszty budżetu Gminy.** Karnie egzekwowac llfrzymame parz u I czystosc1 w poses1ac prywatnyc . cesywme 

:ty:ać brudasów aby zawstydzeni spJ71l!ali ch��iki. Być może to, sprawi aby _Gmin<: przestała w końcu płacić za sprzątanie wszystkich miejsc. ** Do 
porządkowania ulic, placów chodllików, zatrudmc bezrobotnych ktorzy otrzymują zasiłek. 
*Wiele dróg ulega szybkiej dewastacji, ze względu na brak skutecznego odwodnienia. Cierpią na tym mieszkańcy przyległych posesji oraz 

użytkownicy dróg. 
19. Proszę podaC miejsce: gdzie zdaniem Państwa należy takie odwodnienie: 

I. Wykonać 
· · · · · · · · · · · · · ·· · · · · · ·--········· .. · · · · · · · · · · · · · · · · · ··········· 
** Droga dojazdowa do pól kolo P. Michalskiego.** Dać materiał (rynienki) mieszkającym przy niedrożnym odwodnieniu, aby wykonali we 
własnym zakresie. ** Harbutowice - droga asfaltowa na tziv. Końcókę. **  Dolna droga w kierunku Bieńkówki. ** Pagórek Harbutowice. 

** Wzdłuż drogi przez Rudnik Dolny.** Rudnik - droga Bargłówka kolo P. Oliwy Eugeniusza.** Droga na Jasienicę. ** Droga przez Przytnicę łącząca 
drogę do Jastrzębi z PtasZ11icą. ** Skrzyżowanie dróg przy P. Szklarczyku. ** Ul. Sportowa i Kowalska.** Jak wspomniałem bocvla ul. Kowalska, po 
deszczu jest nie do przejścia, chodzi o utwardzenie (żużel, pyły itp.) .** Tym punktem powinna się zająć Rada Miasta po zapoznaniu się Ila swoim terenie 
przez radllycl ** UJ_ 1-go Maja (Zielona - Rynek). ** Droga kolo Pana Łaskiego (sklep mięsny) .** Ul. Partyzantów. ** Na ul. Smereczyf,skiego. 
** Ul. Partyzantów 120. ** Przy P. Fladze ul. Szkolna. 
II. Udrożnić 

** Droga gmimla od Kaczar Stefanii do Czesława Wilka (do dzialu-Krzywaczka). ** Krzywaczka Góra po lewej stronie ulicy (1la Działy). ** 
Droga na Go.§cibię od Harbutowic (miejscami). ** Droga polna będąca wlasno.§cią publiczną pomiędzy numerami domów 24 i 30 Ila ulicy 

1 -gumnie. ** Kolo Ośrodka 'Zdrowia.** Ul. 1-go Maja od Cepelii do Rynku ** Osiedle - przyjąć za zasadę cykliczne czyszczenie studzienek odwadniają-
cych Osiedle Zielona.** Na ul.Smereczyńskiego. 
*Utrzymanie w sprawności odwodnienia dróg jest sprawą kosztowną. Niestety zanikł już zwyczaj oczyszczania rowów przydrożnych przez sa
mych mieszkańców. A przecież są to proste prace a pieniądze wydawane na ten cel można by przeznaczyć na niezbędne inwestycje. 

20. Jeżeli wzdłuż Państwa posesji biegnie rów przydrożny, które z rozwiązań uznalibyście za zasadne: 
A. Problemem oczyszczania rowów przy wszystkich drogach powinna się zająć Gmina 
przeznaczając na ten cel część podatków, które przecież płacą wszyscy; 
B. Gmina powinna oczyszczać rowy jedynie przy drogach gminnych • obowiązek 
ten powiniem bowiem ciążyć na właścicielu; 
C. Sami zajęlibyśmy się oczyszczeniem rowów - pod warunkiem że robiliby to wszys-
cy właściciele przydrożnych posesji - szkoda pieniędzy podatników na tak duże i 
możliwe do wykonania we własnym zakresie zadanie; 
D. Jak w pkt.C, lecz po uprzednim jednorazowym wykonaniu tych czynności ze środ
ków publicznych - gdyż w ten sposób ustaliloby się odpowiedni standard tych odwod-
nie11; 
E. Inne, jakie ..... . . . . . . . . . ... . . . . 

** Powinny być rowy wybrane na górne Harbutowice przez bezrobotnych. ** 
, Organizacja oczyszczania i korzystania z pomocy ludzi. ** Zatrudnić bezro-
botnych.** Rowy przy drogach używanych przez użytkowników, którzy ko

rzystają wyłącznie do własnych posesji powinni sami czyścić. 

Pytanie 20 
Utrzymanie w sprawności odwodnień dróg! 

*Wszyscy chcielibyśmy chodzie po dobrze oświetlonych ulicach. Niestety jak każda usługa oświetlenie kosztuje. Płacimy za każdy punkt świet
lny (opłata stała) oraz za energię (taryfa nocna). 580 lamp to roczny wydatek rzędu 600 mln zt. Można go nieco ograniczyć identyfikując na 
bieżąco te ciągi świetlne które awaryjnie świecą się w dzień. 

21. Prosimy o podanie tych ciągów świetlnych, na których zdaniem Państwa często zdarzają, się takie przypadki: 
Gdzie ···· · · ·· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

**Oświetlenie drogi pod Stachówką. ** Kolo drogi w stronę Suchej. ** Od kolonii po cmentarz w Harbutowicach. **W Krzywaczce bardza 
często w ogóle nie świecą. ** Kolo stacji diagnost. w Rudniku Dolnym. ** Rudnik - droga równoległa do szasy, asfaltowa - zagrożenie bez
pieczeństwa osób. ** Nie świecą w nocy Ila ul. 1-go Maja i Osiedlu. ** Ul. Na Węgry dalej w stronę ul. Starowiejskiej. **  Od Fab1yki do 

Zielonej. Za wcześnie się zaświecają i za późno gasn4. ** Ul. Wolno.§ci. ** Na ul. Partyzantów obok Przedszkola Nr3. ** Biertowice - pod Stachówką. ** 
Harbutowice - okolice szkoły i ,iad szkolą wzdłuż drogi krajowej.** Harbutowice- kolo szkoły i strażnicy.** W Harbutowicach dopilnować, aby żarówki 
były sprawne. ** Odcinek od DPS do cmentarza. ** Na przystankach autobusowych** Oświetlić Brzezinę. ** Most pod szkolą w Rudniku.** Rudnik pod 
plebanią w stronę nwstu. ** Na Oblasek. ** Od mostu Ila Zielonej w stronę Rudnika. ** Ul. I-go Maja od wodospadu do domu towarowego. ** Na ul. 
Starowiejskiej. ** Ul. Partyzantów.Ul. Partyzantów do Domu Pomocy Spolecvzej. ** Ul. Krzywa Ul. Na Oblasek do Kapliczki. 
*Na realizację czeka wiele wniosków o dodatkowe oświetlenie. Przy ograniczonych środkach finansowych nie każdy z nich jest możliwy do zre
alizowania. Z drugiej strony są miejsca gdzie oświetlenie jest mniej potrzebne lub wręcz zbędne. Przed objazdem oświetlenia uwagi w tym 
temacie pozwolą nam planową przebudowę oświeltenia w sposób oszczędny i mak�ymalnie skuteczny. 

22. Prosimy o podanie: 
I. Gdzie zdaniem Państwa należy bezwzględnie uzupełnić oświetlenie 
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II. Gdzie zdaniem Państwa znajdują się lampy, które ze względu na miejsce zainstalowania są zbędne i należy je przenieść w inne miejsce: 
** Należy zrobić objazd Gminy i zadecydować wg.potrzeb po wcześniejszym ustaleniu przez radnych. **  Przy drodze głównej lmnpy oświet

. leniowe tylko od zmroku do 24.00. ** Powołać Komisję i sprawdzić.**  Na uL Sportowej.**  Przy domu P. Bieli Stefana ul. Partyzantów. 
** Ul. Krzywa, 2 lampy są zbędne. **  Ul. Wol110ści od P. Nędzy w kierunku Jasienicy. 

*Oczyszczalnia i kanalizacja. 
Jednym z najważniejszych problemów gminy jest brak kanalizacji i oczyszczalni ścieków. Wbrew pozorom nie jest to problem gmin położo
nych poniżej naszej Gminy. Pomyślmy! Zachorowania na żółtaczkę pojawiające się nieprzerwanie od dwudzie.�tu lat, czasami przybierającą 
formę epidemii. W różnych miejscach wybuchają też konflikty są.�iedzkie związane z odprowadzaniem ścieków nie tylko niezgodnie z przepisa
mi lecz także z zasadami współżycia społecznego. Ponadto Gmina bez rozwiązanej gospodarki ściekowej nie jest atrakcyjna dla inwestorów. 
Bez kanalizacji i oczyszczalni Gmina Sułkowice będzie coraz bardziej odstawac od innych gmin. Należy tutaj dodać, że obowiązek wybudowa
nia (i sfinansowania) tych urządzeń spoczywa na Gminie. Możliwa do uzyskania pomoc sprowadza się do niskooprocentowanego kredytu, z 
możliwo.kią umorzenia 50% jeżeli inwestycje zostaną ukończone w terminie i przyniosą oczekiwany efekt ekologiczny. Problemem jest więc 
nie tylko wysoki koszt inwestycji (powyżej 20 mld zł). Ważna jest przede wszystkim społeczna akceptacja, aby inwestycji nie zatrzymały pro
testy ludzi nieświadomych że działają również na swoją niekorzyść. Pierwszą w chwili obecnej obok uświadomienia społeczeństwu istoty 
zagadnienia jest sprawa terminu rozpoczęcia inwe.�tycji. 

23. Czy zdaniem Państwa, należy: 
A. Podjąć budowę kanalizacji i oczyszczalni już teraz gdyż dalsze czekanie niesie ryzyko 
kompletnej degradacji środowiska; 
B. Poczekać z tą inwestycją przynajmniej do kompletnego zgazyfikowania gminy - gdyż nie 
należy rozpoczynać drugiej wielkiej inwestycji przed zakończeniem pienvszej ; 
C. Poczekać z tą inwestycją do czasu choć minimalnego uporządkowania stanu dróg w gminie; 

D. Inne, jakie ............. . 
** W Harbutowicach gazyfikacja.**  Uważam, że przede wszystkim należy spraw

. dzić mieszkmu:ów czy posiadają szamba i czy sami nie zatruwają środowiska (a 
takich jest większaść). ** W finansowaniu powinny uczestniczyć również zakłady przemysłowe 
pafzstwowe i prywatne. **  Nale-zy rowocząć budowę przy stanie 80 do 90% zainteresowania 
spolecvzego. ** Dokończenie chodnika na odcinku Łubianka Malikówka i dalej (pilne). 
*Nie wszystkie koszty inwestycji będzie w stanie ponieść Gmina. Na przykład fundusze 
pomocowe nie udzielają kredytu na budowę sieci rozdzielczej. 

Pytania23 

Kiedy budowa kanaliz. i oczyszczalni ? 

B (29,4%) A (56,1 %) 

24. Które z rozwiązań zdaniem Państwa, Gmina powinna wykorzystaC w realizacji kanalizacji: 

A. Wybudować jedynie kolektory i wprowadzić obowiązek włączenia się do nich kosztem i 
staraniem właścicieli poszczególnych posesji; 
B. Wybudować jedynie kolektory, budową sieci rozdzielczej powinny się zając Komitety 
Społeczne; 
C. Przygotować całą inwestycję i rozpocząć zbiórkę funduszy wśród mieszkańców, zgodnie z 
przeciętnymi możliwościami - uzależniając termin rozpoczęcia od możliwości finansowych; 
D. Inne, jakie ...... . . . . 

** Realizować etapami w róż11y sposób po uprzed11im przygotowaniu całości in
westycji. **  Jak w pkt. C lecz od zaraz. Ta inwestycja nie 11wie dłużej czekać.** 

Na razie jak w pkt. A - 11a większe i11westycje nas nie stać, a tych którzy nie chcieli do tej pory 
zabezpieczyć swych ścieków vnusić by teraz to zrobili. 
*Rozpoczynając budowę inwestycji współfinansowanej przez mieszkańców (woda, gaz, kana
lizacja)- nie zawsze można od razu określić koszt przypadający na jedno przyłącze. Należy 
jednak wstępnie ustalić zasady przyszłych rozliczeń. 

25. Która z nich jest zdaniem Państwa właściwa?: .  
A. Ustalenie równego podziału kosztów ( i  wkładu pracy) na wszystkich zainteresowanych 
skorzystaniem z inwestycji - niezależnie od długości przyłącza. Dtugość przyłącza zależy od 
przyjętego przez projektanta rozwiązania, nie może więc być podstawą rozliczeń. 
B. Ustalenie równego podziału kosztów (i wkładu pracy) na wszystkich zainteresowanych 
skorzystaniem z inwestycji - jednak tylko do pewnej długości przyłącza (np. 100 m). Pozosta
łe koszty powinien pokryć zainteresowany. 
C. Ustalenie rzeczywistych kosztów dla każdego indywidualnie. Nie ważne że skompliku
je to sposób rozliczeń i podwyższy koszty obsługi • niech każdy płaci za swoje; 
D. Inne, jakie 

** Jak pkt. C lecz z każdym właścicielem posesji ustalać wykonawstwo zorganiza
wane lub indywidualne zgodnie z dokumentacją i nadzarem (na piśmie). 

�----------------� 
Pylanle 24 

Jak zorganizować budowę kanalizacji ? 

C (82,0%) 

Pytanle25 
Zasady rozliczeń kosztów przyłączy ! 

C (39,4%) 
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*W wielu gminach mieszkańcy składają wcze.foiej pieniądze na wspólne inwestycje. 
26. Jaką kwotęi moglibyście Państwo udeklarować jako przedpłatę kwartalną 

_ wpłacaną systematycznie na oprocentowane lokaty, z przeznaczeniem na budowę kanalizacji  sanitarnej: 

lue skłonni�� przedplacić ? I 

50 do IOOzt (00,4'11) 

* Jednym z bardziej czasochłonnych etapów przygotowywania inwestycji jest 
uzgadnianie przebiegu kolektorów z właścicielami posesji. 
' 

27. Czy zdaniem Państwa 
A. Uzgodnienia proponowanych tras powinny być dokonane wstępnie jeszcze przed 
rozpoczęciem projektowania; 
B. Nie ma sensu wstępne uzgadnianie, ten tryb projektowania nie rokuje nadziei 

zaprojektowanie trasy w przewidywalnym czasie. Należy przygotować projekt 
wstępny i ewentualnie modyrlkować w absolutnie koniecznych przypadkach; 
C. Inne, jakie .. . . . 

28. Który ze sposobów uzgadniania projektów uważacie Państwo za 
najwłaściwszy: 
A. Wyłożenie projektu przez pewien okres w Urzędzie i ogłoszenie w sposób umożliwia
jący zapoznanie się wszystkim mieszkańcom Gminy i właścicielom działek mieszkających 
poza Gminą - wychodząc z założenia że wszyscy powinni się interesować sprawami gmi
ny - oraz, że indywidualne uzgodnienia nie tylko oddalą moment rozpoczęcia ale też 
sporo kosztują; 

Pyłanie 27 
I Wstępne uzgodnienia trasy kanalizacji I 

B (55,8%) 

Pylanie 28 
Jak uzgadniać projekt techniczny? 

str 9 

A (44,7%) 

B. Wyłożenie projektu w Urzędzie jak w pkt. A oraz dokonanie indywidualnych uz
godnień jedynie z osobami mieszkającymi poza Gminą, gdyż nie zawsze dotrze do 
nich informacja o ewentualnym wyłożeniu. 
C. Indywidualne uzgodnienie z każdym właścicielem, czas i koszty nie odgrywają roli 
gdy chodzi o własność p1ywatną. 

C (24,4%) A (32,0%) 

D. Inne, jakie ....... . 
** Krótkie zebrania infonnujqce mieszkańców. ** Wyłożenie projektu w okreś

, !onej dacie u Sołtysa wsi. **  Indywidualne uzgodnienia z wlaścicielami. ** 
Ogłosić w Klamrze. ** Sposób pkt. C trudny i kosztowny lecz nie unikniony 

przy specyfice naszej Gminy (doświadczenia z gazyfikacji). 

* Jak pokazała gazyfikacja, w niektórych przypadkach nawet indywidualne uzgodnienia nie pomagają unikania konfliktów. Bywa, że ktoś, 
bez żadnej racjonalnej przyczyny nie pozwala na realizację budowy - narażając tym samym na stratę naszych wspólnych pieniędzy. W przy
padku realizacji inwestycji publicznych istnieje możliwość zastosowania tzw. ,,przymusowego wejścia w teren - za odszkodowaniem" -
oczywiście w przypadku gdy nie istnieje inna możliwość lub gdy zmiana trasy naraziłaby na znaczne koszty całą społeczność. 

29. Czy w takich przypadkach, zdaniem Państwa należy: 
A. W przypadku braku dobrej woli ze strony właścicieli stosować „przymusowe wejście w teren" - gdyż jedna lub kilka osób nie ma prawa 
przedłużać lub uniemożliwiać realizacji wspólnych zadań; 
B. Próbować uzgodnić, a w przypadku braku zgody zmieniać trasę niezależnie od kosztów społecznych - gdyż czas i koszty nie odgrywają roli gdy 
chodzi o własność prywatną; 
C. Jak w B lecz z zastrzeżeniem że należy wyłączyć danego właściciela z dotacji (np. w gazyfikacji takie osoby powinny pokrywać pełne koszty 
przyłącza); 
D. Rozpoczynać budowę jedynie w przypadku uzyskania zgody wszystkich właścicieli, 
a tylko gdy ktoś wycofa wcześniejszą zgodę stosować "przymusowe wejście w teren". 
E. Inne, jakie . . . .  
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'-- A ** Nie zwracać uwagi na jedną lub kilka osób nie godzących się.-
� ** Zdarza się często, że projektanci upraszczają sobie rysowanie, 

dlatego każdy projekt powinien być przedstawiony właścicielowi 
działki. 

*Cena wody. Gmina realizuje obecnie budowę wodociągów na wsiach. W 
efekcie powstał wodociąg lokalny w Rudniku, wodociąg sułkowicki został 
przedłużony do Biertowic, rozpoczyna się budowa wodociągu lokalnego w 
Krzywaczce. Problem ceny wody, dziś tylko Sułkowic pojawi się w innych 
miejscowościach. 

30. Czy zdaniem Państwa?: 

A. Gmina powinna dotować wodociągi aby cena wody była jak najniższa, gdyż 
woda jest podstawową potrzebą życiową; 
B .  Gmina powinna nieznacznie dotować jedynie wodę dla celów socjalnych, wo
da gospodarcza powinna być sprzedawana w cenie jej pozyskania; 
C. Gmina nie powinna dotować wody, gdyż do środków publicznych mają 
prawo wszyscy a większość mieszkańców nie korzysta z „wody komunalnej". 
D. Inne, jakie . . . ... . . . . .  

** Powinni dotować ci kt6rzy korzystają z wody. ** Sprawdzić gospo
, darstwa, które nie korzystają z wodociągów. ** Cena wody powinna 

być porównywalna z ceną w innych miastach (sąsiednich). ** Zakład 
Wodociągów musi dobrze gospodarować i pilnować wody. Wtedy nie będzie pot
rzeby jej dotowania.**  'Zakład Wodociągowy musi dobrze sprawdzać illStalacje 
wodociągowe a wtedy nie będzie potrzeby dotowania.** Częściowo dotować ale 
nie dla różnego rodzaju zakładów.** Rozwiązanie ceny wody zależy od adminis
tracji, potrzeba zwe1yftkować a woda na pweno będzie tafzsza. 

31. Co zdaniem Państwa powinno być włączone do kosztów 
pozyskania wody?: 
A. Jedynie koszty bieżące, tj. płace obsługi, koszty uzdatniania, opłaty za 
energię i pobór wody - odprowadzane do budżetu Państwa i.t.p.; 
B. Koszty bieżące jak w A oraz koszty drobnych remontów -remonty ka
pitalne powinny być pokrywane z budżetu; 
C. Koszty bieżące oraz koszty wszystkich remontów - gdyż jednym będziemy 
remontować a drudzy nie doczekają się na wybudowanie wodociągu; 
D. Inne, jakie .. . . . . . . 

*Zadaniem Urzędu jest realizowanie wielu funkcji usługowych na rzecz ca
łej społeczności. Z oczywistych względów nie wszyscy w jednakowym stop
niu z tego korzystamy. Dla jednych Urząd kojarzy się jedynie z wymiarem 
podatków. Inni zasypują Urząd pismami i roszczeniami angażującymi 

Pytanie 29 
Przymusowe wejście w teren ! 

C (22.4%) 

A (55,8%) 

.__ ___________________ __J 

Pytanie 30 
I Dotować czy nie dotować wody ? 1 

A (30,8%) 

C (88,5%) 

Pytanie 31 

Jakie koszty uwzględniać w cenie wody ? 

t' i 

(słusznie lub nie) czas pracy i środki techniczne opłacane z naszych wspólnych pieniędzy. Urząd może za większość tych świadczeń żądać op
łat administracyjnych - rekompensujących częściowo koszty utrzymania. 

32. Które stanowisko jest Państwu najbliższe?: 
A. Należy starać się ograniczać te opłaty, do przypadków w których Gmina musi 
je pobierać na podstawie przepisów, gdyż i tak płacąc podatki „składamy się na 
utrzymanie Urzędu"; 
B. Należy pobierać opłaty, gdyż podatki płacimy wszyscy a nie wszyscy w 
równym stopniu angażujemy Urząd do załatwiania swoich spraw. Środki z 
podatków powinny w miarę możliwości trafiać do wszystkich podatników np. 
przez wspólne inwestycje, dotowanie szkół, oświetlenie ulic; 
C. Jak w B, lecz stosując zwolnienia od opłat dla osób najbiedniejszych; 
D. Jak w C, lecz wyłączając ze zwolnień osoby zasypujące Urząd masą proble
mów, gdyż angażując Urząd w swoje sprawy nie pozwalają mu zajmować się 
sprawami wszystkich; 
E. Inne, jakie . . . . .  

Pytanie 32 
Jak kształtować opłaty administracyjne? 

C (20,9%) 
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*Od 1990 r trwa komputeryzacja Urzędu Miejskiego. Równocześnie dokonana została znaczna redukcja zatrudnienia przy wielokrotnym 
ście obsługiwanych przez Urząd zadań. Dość stwierdzić, że obecnie w Urzędzie pracuje o 10 osób mniej niż poprzednio pracowało w 

;zro 

dzie i ZEASie. Równocześnie Gmina przejęła obsługę wielu zadań przedtem nie prowadzonych prowadząc większość inwestycji systemem 
o�odarczym. W tych warunkach, utrzymanie zatrudnienia na tak niskim poziomie to oszczędności na administracji rzędu 800 mln do 1 mld 
!t �cznie. Stało się to możliwe w dużej mierze dzięki komputerom, którymi sprawnie posługuje się już 26 pracowników. 

33. Czy zdaniem Państwa należy: 

A. Zatrzymać komputeryzację na dotychczasowym poziomie gdyż dalsze ograniczanie zatrud
nienia w okresie bezrobocia jest niecelowe; 
B. Kontynuować komputeryzację w tempie dotychczasowym, gdyż nie możemy zostawać 
w tyle za innymi gminami; 
c. Dążyć do całkowitego skomputeryzowania Urzędu w jak najkrótszym czasie gdyż jest to 
nieuchronne a poza tym niesie wymierne korzyści finansowe; 
D. Inne, jakie . . . . .. . . . . . . . . . .  . 

** Komputeryzawać ale z głową, Jaktycmie z potrzebami, komputery powinny likwi
dować bałagan papierkowy Gminy. 

Bezrobocie 
*Do najtrudniejszch obecnie problemów należy bezrobocie. Przeciwdziałanie bezrobociu 
nie należy ·do bezpośrednich obowiązków Gminy. Do tych zadań powołano Rejonowe 
Urzędy Pracy. Mimo to Gmina Sułkowice już od 1992 r podejmuje działania zmierzające 
do łagodzenia skutków bezrobocia, współdziałając ściśle z Urzędem Pracy. Kredyty na 

�amodzielnienie gospodarcze, roboty publiczne to konkretne lecz budzące wiele emocji 
działania Gminy. Rok bieżący zapowiada się jednak gorzej niż poprzednie gdyż już teraz 
wiadomo że Urząd Pracy przeznaczył mniej środków na ten cel. Ale przecież są jeszcze 
inne możliwości, które jednak wymagają większej aktywności ze strony bezrobotnych. 

34. Czy zdaniem Państwa: 
A. Gmina nie powinna zajmować się bezrobotnymi, gdyż są inne instytucje do tego powołane 
a Gmina nie wywiązuje się ze swoich zadań; 
B. Gmina powinna jedynie organizować roboty publiczne, nastawiając się jednak głównie 
na efektywne wykorzystanie zatrudnionych, gdyż dzięki nim może taniej realizować włas
ne zadania inwestycyjne; 
C. Gmina powinna w miarę możliwości angażować się wszędzie gdzie istnieje szansa pomocy 
bezrobotnym, mniej ważne są efekty niż możliwość pomocy ludziom w ich tragediach życio
wych; 
D. Inne, jakie . . . . . . . . .  . 

** Wszyscy młodzi pobierający bezrobocie powinni częściowo je odpracować przy 
_.,""-..,.,---.' pracach Urzędu. ** Bezrobotni powinni dużo pracować społecznie bo biorą spolecvze 

pieniądze. ** Gmina powinna zajmowac sie swoimi zadaniami, a Urzad Pracy bezrobotnymi. ** 
-.eniądze przeznaczane dla ludzi zatrudnionych przy pracach intenvencyjnych zostały wyrzuco-
1 ~" w błoto! Może nie z ich winy, ale z winy osób kierujących i koordynujących ich pracą. Lepiej 
było im dać te pieniądze w formie zapomogi . . . . . .  ** Tragedii życiowych nie ma tylko je stwarza 
administracja. Brzydka sprawa szukać dobrych organizatorów do wykonania konkretnych prac, 
jest ich w Sułkowicach na 100 lat. 

35. Czy zdaniem Państwa bez pracy pozostają przede wszystkim: 
A. Osoby, które rzeczywiście nie mogą znaleźć pracy; 
B. Osoby, które nie szukają pracy; 
C. Osoby, które nie chcą podjąć pracy; D. Inne, jakie . .. . . . . . ....... . 

** Niektóre osoby nie chcą być zatrudnione, gdyż lepiej im pobierać bezrobocie.** 
' Jak się chce pracować to pracę się znajdzie.** Są to ludzie w większym stopniu ma

jący zawodowe wykształcenie, a w mniejszym ludzie wyksztatceni. ** Są tacy, którzy biorą 
bezrobocie, a dorabiają na lewo. 

36. Czy w Panstwa domu znajduje się osoba (osoby) bezrobotna. 
Proszę podać liczbę w grupach 

A. Osoby, które kiedyś pracowały, lecz utraciły pracę: 
w tym obecnie z prawem do zasiłku . .. . .. . . . . . . .  . 
proszę podać zawód wyuczony i wykonywany 

Pylanie 33 
Jak komputeryzować Urząd? 

C (42,6%) 

(47,2%) 

Pytanie 34 
Czy Gmina ma się zajmować bezrobociem? 

C (28,0%) 

I Pytanie 35 1 

I Kto najczęściej jest bezrobotnym? I 

, ** Elektromechanik Tokarz, już bez prawa do zasiłku, technik - mechanik, kreślarz techniczny. Geodeta. Ekonomista - handel zagraniczny. 
Kierowca. Ślusarz.Mechanik obróbki skrawaniem. Kierowca, murarz. Sprzedawca. Mechanik maszyn rolniczych. Kowal matrycowy. 
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B. Osoby, które nigdy nie pracowały (z wyłączeniem absolwentów), które w chwili obecnej pragną podjąć pracę ze względów finansowych - proszę 
podać zawód: 

., ** Pielęgniarka po ukończo11ej SV<Ole. Kelnerka - bufetowa. 
C. Absolwenci, którzy po ukończeniu szkoty nie podjęli jeszcze pracy ze względu na brak możliwości zatrudnienia - proszę podać zawód wyuczony 

� ** Dwie osoby - córka Liceum Administracyjne, syn - mechanik samochodowy. 
37. Czy zdaniem Państwa, osoby bezrobotne (niekoniecznie spośród domowników): 

A. Są chętne do zdobycia nowych kwalifikacji - jeżeli tylko dawałyby szansę zatrudnienia; 
Pytanie 37 B. Są chętne do zdobycia nowych kwalifikacji • lecz tylko wówczas gdyby dawały gwa

rancję zatrudnienia; Bezrobotni wobec nowych kwalifikacji? 

C. Byłyby chętne do zdobycia nowych kwalifikacji, lecz nie mają rozeznania o możliwoś
ciach przekwalifikowania; 
D. Nie widzą potrzeby przekwalifikowania, gdyż uważają że do obowiązku Państwa należy 
zapewnienie im pracy zgodnej z kwalifikacjami; 

D (3:l,6%) 

E. Inne, jakie 
� ** Młodzi są chętni lecz chcą pracować głównie w wyuczonym zawodzie. Starsi 

· boją się 11auki. ** Znane są przypadki gdy bezrobotni biorący zapomogi nie szu
kają pracy a przepiją swoje zapomogi, nie troszcząc się o rodziny. ** Kaidy który wstępuje w 
okres pracy niech nie liczy na to, że pafzstwo to mamusia i tatuś. Rodzice wychowywali i nie 
płacili, natomiast pafzstwo za pracę płaci i nie może mieć litości. 

38. W jaki sposób znani Państwu bezrobotni podejmują poszukiwania pracy: 
A. Wyłącznie przez Urząd Pracy; 
B. Wyłącznie przez znajomych; 
C. Pytając wyłącznie w zakładach państwowych; 
D. Pytając w zakładach państwowych i prywatnych; 
E. Inne, jakie ... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
\lit. >... ** Poszukuję pracy dopiero po utracie prawa do zasiłku. ** Pytając w takich zakładach, 
� gdzie dobrze wiedzą, ie tam nie ma wolnych miejsc.** Czytając i sprawdzając ogłoszenia 

prasowe. ** Gdy ma rodzinę i jest ambitny szuka pracy na wszystkie sposoby. Młodym zbyt nie zależy 
na pracy, gdy mdzice ich cokolwiek wspomagają. 

C (1 1 ,0%) 

Pylanle 38 

Jak bezrobotni szukają pracy? 

D (26,5%) 
A (41 ,8%) 

*Bezrobocie rodzi nie tylko problemy finansowe. Wytrącając człowieka z jego dotychczasowego trybu życia niesie sporo zagrożeń psychicz
nych. Przeciwdziałać temu można włączając te osoby w życie społeczne • np. organizując spotkania lub tworząc „Kluby bezrobotnego", w 
których będzie można zorganizować poradnictwo, szkolenia lub wręcz po prostu się spotkać. 

39. Czy zdaniem Państwa?: 
A. Klub taki jest w naszej Gminie potrzebny, gdyż wielu z bezrobotnych oczekuje na 
pomoc i zainteresowanie swoimi sprawami; 
B. Klub taki jest w naszej Gminie zbędny, gdyż osoby bezrobotne wolą nie ujawniać swoich 
problemów; 
C. Klub nie jest potrzebny, gdyż skala bezrobocia w Gminie jest zbyt mała; 
D. Inne, jakie ... . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . 
\lA. >.._ ** Bezrobotny potrzebuje konkretnej propozycji o pracy.** Jeżeli będq chętni to 
� proszę bardzo, ale by nie pociągało dodatkowych kosztów obciążających Gminę.** 

Klub nie jest potrzebny gdyż bezrobotni mają stosunek ambiwalentny do tego typu działań. ** 
Nieroby nie chcą i nie pójdą ani na szkolenie ani do pracy.** Klub jest potrzebny, lecz pro
wadzany tak aby jego członkowie nie mieli w nim zapewnionego dożywotniego członkostwa.** 
Bezrobotni chlopo-robotnicy nie przystąpią do Klubu więc nie widzę potrzeby jego tworze-
nia. ** Klub powinien interesować się rodziną bezrobotnych - wielodzietnych.** Klub powi-

Pytanle 39 

Czy potrzebne są "Kluby bezrobotnego•? 

C (20,2%) 
A (43,5%) 

nien interesować się nie tylko bezrobotnym lecz również jego rodziną - utrzymywać kontakt.** Tivorząc kluby tworzymy administrację przez to powię
kszamy środki na bezrobocie. Kaidy bezrobotny i wszyscy razem powinni podpowiadać jakie są prace na terenie i sami powimzi dążyć do ich 
organizawania. 

40. Jakie szkolenia zdaniem Państwa należałoby zorganizować dla osób bezrobotnych lub zagrożonych utratą pracy?: 
A. Szkoleń ogólnych dotyczących prawa pracy, uprawnień bezrobotnego i możliwości przekwalifikowania; 
B. Szkoleń dotyczących podejmowania samodzielnej działalności gospodarczej; 
C. Doradztwa indywidualnego prowadzonego w ustalonych godzinach np. raz w tygodniu; 
D. Nie ma takiej potrzeby, gdyż i tak nikt z tego nie będzie korzystał; 
E. Inne, jakie .. . . . . . . . . . 
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**Dopóki się nie zmieni mentalności młodzieży, każde doradztwo jest 
zbędne. ** Zmuszać tych którzy doprowadzili do bezrobocia, by się przyz

nali dlaczego to zrobili i wyegzekwować rozwiązanie przez nich problemu.** Dla 
niektórych taki wstrząs jest bardzo dobry, nie będą lekceważyć pracy. ** Może inni na 
przykładzie bezrobotnych będą pracę posiadaną bardziej szanować i właściwiej ją 
wykonywać.** Ludzie są przygotowani do gotowych sta11owisk, wszelka pomoc wf ar
mie jedynie doradztwa budzi nieufność, że doradzający ma w tym własny interes. 
*Wielu z Państwa stoi przed problemem wyboru zawodu dla swoich dzieci. 
Obecnie prócz możliwości ukończenia nauki należy uwzględniać przyszłą możli
wość zatrudnienia. 

41. Czy uważacie Państwo, że: 
A . .. wiecie w jakim zawodzie powinniście kształcić swoje dzieci. 
B . .. macie rozeznanie co do wyboru zawodu, lecz problemem jest brak miejsc w 
szkołach o pożądanych specjalnościach. 
c . .. nie posiadacie żadnej wiedzy w tym zakresie i oczekujecie w tym względzie na 
pomoc. 
D. Inne, jakie ...... . . . . **Mimo skofzczonych najlepszych zawodów nie ma zatrud11ienia. Młodzi 

. powinni pracować po ukończeniu szkól. ** Z wyborem nie ma problemu 
ale z załatwieniem praktyki. ** 7:awód dziecko powi11110 wybierać samo. ** 

Nie należy dziecku narzucać zawodu, nawet w sytuacji gdy wybrany przez niego za
wód nie daje nadziei na pracę, nwżna spróbować jedynie doradzić. ** Jak wiadonw 
nie tylko obecnie ale tak już było w szkolnictwie iryższym, że na studia iryźsze 11ie 
każdy się może dostać. 
* Aktywizacja gospodarcza. Podejmowanie samodzielnej działalności gospodar
czej, to z jednej strony łagodzenie problemu bezrobocia z drugiej szansa 
wzrostu dochodów Gminy. 

42. Które ze stanowisk w tej sprawie, uznacie Państwo za 
własne: 

A. Gmina nie jest powołana do aktywizacji gospodarczej mieszkańców, działalność 
tą i tak prowadzić będą jednostki a Gmina ma działać w interesie większości; 
B. Gmina powinna jedynie ułatwiać podejmowanie takiej działalności, inna pomoc 
nie jest wskazana gdyż działalność taką będą i tak prowadzić najbardziej aktywni; 
C. Gmina powinna pomagać w podejmowaniu działalności gospodarczej szcze
gólnie wówczas, gdy tworzy się więcej miejsc pracy; 
D. Inne, jakie .... . . . . . . . . . . . . . . . . . 

** Wiadomo, że nieudolny nie może kierować grupą ludzi. Było tak przez 
· prawie 50 lat irystarczyla legitymacja i było się wielkim balwa11em które

go trzeba było słuchać. 
43. Czy gdyby mieli Państwo podejmować samodzielną dziatal

ność gospodarczą, za najwi�kszą trudność uznalibyście: 
A. Brak pieniędzy; 
B. Brak lokalu lub terenu; 
C. Brak pomysłu; 
D. Brak znajomości przepisów dotyczących działalności gospodarczej; 
E. Inne, jakie .... . . ** Brak zbytu. ** Wszystkie. ** Brak bada,i rynku, cienki portfel klientów 

i 1rysokie haracze dla Urzędników.** Do działalności gospodarczej nie 
koniecznie trzeba pieniędzy - pomysłu tak. Przepisy same przyjdą, całą największą 
gospodarkę światową organizowali ludzie biedni (pokolenia) 
*Szeroko stosowaną na świecie metodą kreowania podmiotów gospodarczych są 
,,inkubatory przedsiębiorczości". Są to „zakłady" które oferują młodym przed
siębiorstwom: tani lokal, doradztwo prawne i finansowe, środki łączności i 
techniki biurowej. Świadczenia te nie są oczywiście bezpłatne, lecz skalkulowa
ne bardzo przystępnie są tańsze niż ponoszone indywidualnie. 

44. Które ze stanowisk uznacie Państwo za swoje?: 

Pytanie 40 
Jakie szkolenia dla bezrobotnych ? 

C (21 ,7%) 

Pytanie 41 
Kierunki kształcenia dla młodzieży? 

1 Pytanie 42 
I Gmina a aktywizacja gospodarcza I 

C (59,3%) 

Pylanie 43 

Bariery w działalności gospodarczej ! 

A (83,5%) 

B (35,5%) 

str 13 
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A. Inkubator byłby potrzebny, gdyż mam pomysł na działalność lecz brak mi zorganizowa
nej pomocy; 
B .  Inkubator byłby pottzebny, ale tylko w formie zorganizowanego doradztwa i obsługi 
prowno-finansowej, wolę wykorzystywać własny lokal niż korzystać z czynszowego; 
C. Inkubator jest zbędny, gdyż tym kt6rzy mają pomysł brakuje jedynie pieniędzy na 
jego re�iżację; 
D. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

** Inkubator jest potrzeb11y kiedy już mam pieniądze i dobre perspektywy na roz
LW��· wój swojego interesu. ** Jeżeli się ma pomysł to do tego 11ie trzeba pieniędzy 

lecz chęci i odwagi. 

Pytanie 44 

A może "inkubator przedsiębiorczości" ! 

B (30,9%) 
C (53,3%) 

* Jedną z form aktywizacji gospodarczej (ale tylko dla osób bezrobotnych) je.�t udzielanie przez Gminę nieoprocentowanych kredytów na usa
modzielnienie gospodarcze - w ramach „pomocy społecznej". Maksymalna wysokość tego kredytu to obecnie ok. 120 mln zł. 

45. Czy zdaniem Państwa?: 
A. Należy kontynuować tą formę, ograniczając wysokość kredytów i zwiększając ich liczbę 
aby dać szansę jak największej liczbie aktywnych bezrobotnych; 
B .  Należy kontynuować tą formę, ograniczając liczbę kredytów a podwyższając wysokość, 
gdyż tylko wówczas istnieją szanse że rozpoczęta działalność powiedzie się; 
C. Należy kontynuować tą formę, ale udzielając kredytów jedynie w takich przypad
kach, gdy powstaje więcej niż jedno miejsce pracy; 
D. Nie należy angażować środków publicznych do kredytowania działalności gospodarczej 
bezrobotnych. Działalność gospodarcza jest dla najbardzej przedsiębiorczych, a żaden czło
wiek przedsiębiorczy nie jest bezrobotnym. 
E. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

** Kontrolowanie wzmożo11e realności spłaty kredytu i osiqg11ięcia zamierzonego 
efektu. ** Informować wcześniej opinię publiczną o kredytach i sposobach udzie

lania. ** Należy kredytować, gdy istnieje realna szansa powodzenia. Niezależnie od liczby 
miejsc i statusu tvz. 11iezależnie od tego czy ktoś jest bezrobotny czy przedsiębiorczy. 

Telefonizacja 
*Jednym z warunków rozwoju Gminy, jest uzyskanie właściwej łączności telefonicz
nej. Mimo, że Telekomunikacja Polska S.A. (TP-S.A.) coś niecoś zrobiła daleko jeszcze 
do normalności. Ponadto, mając tzw. centralę automatyczną - Sułkowice zostały prze
widziane do wymiany centrali nie wcześniej niż w 1997 r. Wobec opóźnień w realizacji 
inwestycji możemy przypuszczać, że nastąpi to ok. 2000 roku. W chwili obecnej poja
wiają się warunki do podjęcia telefonizacji gminy (kabel Sułkowice-Myślenice). Nieste
ty, ze środków budżetowych nie będzie możliwości sfinansowania tego zadania. 
Koniecznym byłoby zorganizowanie Komitetu, złożonego z chętnych do sfinansowania 
tego tematu przez tych wszystkich, którzy ze względu na termin złożenia podania nie 
mogą liczyć na skorzystanie z przydziału numeru z obecnej centrali. Dla Komitetów 
TP S.A. stosuje zasadę zwrotu wpłaconych środków zwalniając z opłat za rozmowy te
lefoniczne w okresie dwu lat po uzyskaniu telefonu. Tzn. że skorzystają Ci, którzy 
będą prowadzić dużo rozmów telefonicznych w tym okresie. Chcąc przygotować pro
gram rozbudowy centrali i sieci teletechnicznej musimy wiedzieć ilu mieszkańców 
sprawa ta interesuje (oczywiście chodzi o osoby, które nie mają szans otrzymania tele
fonu z istniejącej centrali). 

46. Czy uważacie Państwo, że: 
A. Gmina nie powinna angażować się w tą sprawę, gdyż jest to temat interesujący tylko 
nielicznych; 
B .  Gmina może co najwyżej wspomóc organizacyjnie starania samych zainteresowanych; 
C. Gmina powinna zorganizować mieszkańców jeżeli będzie miała pewność, że działal
ność Komitetu rzeczywUcie przyspieszy telefonizację 
D. Gmina powinna podjąć zdecydowane choć ryzykowne dziatania, gdyż oczekiwanie na 
TP S.A. nie daje szansy na uzyskanie telefonu w przewidywalnym czasie; 
E. Inne, jakie 

** Gmina powinna wspomagać działanie Komitetu, jeżeli będzie miała pewllość 
, że te działania przyśpieszą telefonizację. ** Gmina powillna dopibwwać, aby 

przydział telefonu odbywał się zgodnie z kolejnością składania podmi. ** 
47. Jaką kwot� skłonni bylibyście Państwo przedptacić, gdyby istniata 

możliwość otrzymania telefonu do końca 1996 r. 

I Pytanie 45 

1 
Czy dalej kredyty dla bezrobotnych ? 

A (31 ,3%) 

Pytanie 46 
Co robić z telefonizacją Gminy ? 

D (28,7%) 

Pytania 47 Jaka kwota przedpłaty na telefon ? 

200 zl (51 ,3%} 

od 200 do 500 zł (25,6%} 



Ankieta gminna 1995 str 15 

*N. 
0 łacalność produkcji rolnej, jest często podnoszona na spotkaniach. Nie mamy wpływu na politykę rolną, lecz chcemy poszukać możli

wo�:i p wyjścia na przeciw rolnikom. Niebawem rozpocznie się budowa prywatnej przetwórni mleka istnieją też zamierzenia wojewódzkie 

dotyczące zorganizowania skupu płodów rolnych. 

48. Proszę podać wiekość gospodarstwa1 jakie Państwo posiadacie: �--------------------, 
Pytanle 48 

Przeciętna gospodarstw ankietowanych ? 

od 2 do 3 ha (18,2%) 

d 1 do 2 ha (63,6%) 

49. Co zdaniem Państwa stanowi główną 
średnia wielkoM gospodarstwa 

trudność w gospodarowaniu: wśród ankietowanych rolników - 1.50ha 

A. Brak możliwości zbytu płodów rolnych; 
B. Brak maszyn; 
C. Brak następcy, któremu moglibyście przekazać gospodarstwo; ... Inne, jakie ............................ . 

Pytanie 49 

�. >..._ ** Mały areał.** Za mała gospodarka by produkcja była opłacalna.** Brak 
� pieniędzy na nawóz.** Brak pieniędzy na zakup maszyn na prace polowe. 
Obecnie są za duże koszty produkcji a za małe zyski.** Brak opłacalnego rynku zbytu 
a więc brak gotówki do inwestowania w gospodarstwo. ** Tanie płody a drogie środki 
ochrony, nawozy i części maszyn.** Odległość od miejsca zamiesvwnia. ** Możliwoś
ci zbytu są, ale po cenach zbyt małych. ** Gospodarstwo tylko dla rodziny. ** Brak 
opłacalności w naszych warunkach. ** Nie uprawiam (odłóg). ** Trudne warunki w 
gospodarstwie rolnym, nie ma komu pracować bo lepiej na bezrobociu. 

Trudności w gospodarowaniu ? 

50. Proszę podać rodzaj i ilość ptodów rolnych, które moglibyście 
Państwo zaoferować do sprzedaży w skali roku, podając w przybliżeniu 
cenę minimalną, przy której zdaniem Państwa produkcja się opłaca. 

- pszenica, 5q, 20 zllq 
Harbutowice - świnie,lszt./250zl 
Krzywaczka - zboże 4 za 50 zł 
Rudnik - mleko,9001/1,50 zł 
Sułkowice - pszenica,1500kg,50/q, owies,300kg,150zllq 

II. Co ........ ile ........ . . za ile ......... . 
Biertowice - pszenżyto, 30q, 15 zllq 
Harbutowice - żyto,200kgltj. do ustalenia 
Rudnik - zboże,l00kg 
Sułkowice - pszenżyto,1500kg,450/q 

III. Co ..... . . . ile ........ . . . . ... za ile ......... . 
Sułkowice - zboże 

Pytanie 51 51. Jakiej formy pomocy, ze strony Gminy (oraz innych instytucji) 
oczekiwalibyScie Państwo: Jakiej pomocy oczekują rolnicy? 

A. Doradztwa, ze szczególnym uwzględnieniem perspektywicznej opłacalności produkcj i  
w warunkach naszej Gminy; 
B. Pomocy w samoorganizowaniu się rolników w celu zdobycia rynków zbytu; 
C. Podjęcia prób zorganizowania skupu ptodów rolnych na terenie Gminy, przez 
preferencyjne kredytowanie takiej działalności gospodarczej; D. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

** Organizowanie zepolów rolników (wspólny zakup i wykorzystanie maszyn 
rolniczych). ** Udzielać pożyczki z możliwie niskim procentem. ** Przetwór
stwo produktów w Gminie dające zatrudnienie a eliminujące pośredników. 
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52. Jaką formą obrotu ziemią bylibyście Państwo zainteresowani 
(dot. nie tylko rolników), 

A. Dokupieniem ziemi - celem zwiększenia gospodarstwa, gdyż to może doprowadzić do 
opłacalności gospodarowania; 
B .  Dzierżawą gruntu, w tym samym celu; 
C. Wymianą gruntu, celem zlikwidowania rozdrobnienia gospodarstwa; 
D. Wydzierżawieniem gruntu innej osobie, gdyż gospodarowanie w chwili obecnej nie opła
ca się; 
E. Sprzedażą gruntu, gdyż gospodarowanie nie opłaca się a w Państwa warunkach brak per
spektyw na jego przyszłościowe zagospodarowanie. 
F. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

** Musimy dzierżawić pola chcący utrzymać krowę i konia'. 
: ** Przymusowe obsianie gruntów. 

Pytanie 52 I 
Dokupić, wydzierżawić C7.IJ sprzedać ? 

C (42,7%) 

*Pomoc społeczna. Każda społeczność ma obowiązek pomocy najsłabszym, Gmina jest większą rodziną. Ustawowe obowiązki gminy spro
wadzają się do zapewnienia minimalnych środków utrzymania, tym którym nie może pomóc rodzina (istnieje obowiązek wzajemnej 
alimentacji rodziców i dzieci). Problemem zasadniczym jest wielkość pomocy udzielanej ze środków własnych gminy - zakre.� pomocy ze środ
ków państwowych jest ściśle określony ustawą. 

53. Czy zdaniem Państwa, należy?: 
A. Ograniczać pomoc do absolutnie koniecznych przypadków, tzn. gdy w grę wchodzi: 
głód, choroba, kalectwo, klęska żywiołowa; 
B. Prócz przypadków wyszczególnionych w pkt. A - należy w pierwszym rzędzie otoczyć 
opieką rodziny wychowujące nieletnie dzieci; 
C. Prócz przypadków wyszczególnionych w pkt. A - należy w pierwszym rzędzie otoczyć 
opieką rodziny przejściowo dotknięte trudnościami np. utratą pracy; 
D. Inne, jakie . . . .. . . . . . . .. . . . .. . . . . . . . 
�. A ** Z powodu pijmistwa brak pieniędzy. ** Sprawdzać na co wstała wydana pomoc 
� finansowa. ** Udzielać,ale właściwie rozdzielać.** Wszystkie poprzednie są właś

ciwe tylko nie dawać- żadnej pomocy lumpom, którzy uchylają się od pracy. 

Pytanie 53 
Pomoc społeczna- komu pomagać ? 

C (29,5%) A (39,8%) 

*Pomoc społeczna jest formą solidarności nas wszystkich z osobami potrzebującymi. Niekiedy zadajemy sobie pytanie, dlaczego pomagać ma 
Gmina, jeżeli najblii�i uchylają się od pomocy. 

54. Które ze stanowisk jest Państwu najbliższe: 
A. Należy starać się zabezpieczyć zwrot zasiłków przez osoby ustawowo zobowiązane 
do alimentacji (rodziców w stosunku do dzieci, dzieci w stosunku do rodziców, współ
małżonków) jeżeli mają taką możliwość • gdyż Gmina powinna pomagać jedynie tym, 
którym nie ma kto pomóc; 
B. Należy starać się zabezpieczyć zwrot pomocy udzielanej przez Gminę, w formie zabez
pieczeń hipotecznych na majątku osób, którym pomoc jest udzielana - gdyż istnieje 
konieczność stworzenia funduszu pomocy społecznej na następne lata; 
C. Ofiarując pomoc nie należy zastrzegać żadnej formy zwrotu - można co najwyżej liczyć, 
że osoby dziś wspomagane będą pomagać innym gdy ich sytuacja materialna ulegnie pole-
pszeniu; 
D. Inne, jakie . . . . . . . . . . .. . . . . . . .. . . . . 

** Często bywa tak, że ci którzy załatwią sobie pomoc w Gminie, to otrzymują ją 
· również od rodziny. A pomoc, którą czasem mają od Gminy to ją wynegocjują 

przez oszustwo, kłamstwo i dobJy tupet. 
*Wiele emocji budzi utajnienie danych z pomocy społecznej. W chwili obecnej obowią
zują przepisy uniemożliwiające podanie do publicznej wiadomości kto i dlaczego z tej 
pomocy korzysta. Ujawnienie tych danych doprowadziłoby do uspokojenia wątpiących 
w uczciwość Urzędu. Jednak w takiej sytuacji wiele osób naprawdę potrzebujących nie 
zdecydowałoby się na skorzystanie z pomocy. Nikt z nas nie może zakładać, że w pew
nych okolicznościach nie będzie potrzebował pomocy. 

55. Czy uważacie Państwo, że gdyby Wasza sytuacja byta naprawdę 
ciężka: 
A. skorzystalibyście z tej pomocy nawet wtedy gdyby fakt ten był podany do publicznej 
wiadomości; 
B. skorzystalibyście z tej pomocy najwyżej wtedy gdyby o tym fakcie rozmawiano na ko
misji złożonej z kilkunastu osób nie związanych tajemnicą służbową; 

Pytanie 54 
Pomoc społeczna - dać C7.IJ pożyc7.1Jć? 

D (1 ,2%} 

C (31 ,9%) t 
A (45,6'l,' 

Pytanie 55 

I Pomoc społeczna • tajnie C7.IJ jawnie ? 

C (58.7%) 
8 (1 0,7%) 
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c. skorzystalibyście z tej pomocy jedynie wówczas, gdyby o Waszej sytuacji ma

terialnej wiedziałyby osoby zobowiązane do zachowania tajemnicy służbowej; 
D. Inne, jakie .. . . . ..... . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . 

** Osoby, które wymagają takiej ponwcy nie powinny się jej wstydzić. ** 
Skorzystać nwże ten, który ma naprawdę ciężkie warunki. ** Ja jestem bez

robotna, zakład męża rozpada się, zarobki są tak niskie, że nikt by nie uwierzył, że za 
to 11UJŹllll wyżyć i jeszcze budować się, ale o pomoc nie potrafiłabym zwrócić się.** 
Szukałbym jakiejkolwiek pracy aby nie korzystać z pomocy spolecmej. 

*Ochrona zdrowia. Prowadzenie ośrodków zdrowia nie należy do obowiązków 
Gminy. Gmina jednak od kilku lat dofinansowywuje przychodnię • zakupując środ
ki opatrunkowe i sprzęt medyczny oraz wykonując drobne remonty. Możemy także 
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Pytanie 55 

Pomoc społeczna - tajnie czy jawnie ? 

C (58,7%) 
B (1 0,7%) 

przejąc prowadzenie służby zdrowia jako zadanie zlecone • mamy jednak świadomość, że idące za tym środki finansowe będzie trzeba uzupeł
niać w większym niż dzisiaj wymiarze z budżetu Gminy. 

56. Czy zdaniem Państwa?: 
A. Gmina nie powinna dofinansowywać służby zdrowia, gdyż wiedząc że o przy
chodnię dba Gmina odpowiedzialny za nią ZOZ daje mniej pieniędzy z budżetu 
państwa; 
B. Gmina powinna dofinansowywać przychodnię • gdyż ochrona zdrowia jest 

aorawą wszyst�ich a b�z ,tej pomocy. 
prz�chodnia będzie �o�uyadac; 

�. Gmina powmna przeJąc przychodmę, mimo dalszych obc1ązen naszego budzetu, 
gdyż o wszystkich sprawach lokalnych powinno się decydować na miejscu; 
D. Gmina powinna przejąc przychodnię i podjąć energiczne starania w celu rozsze
rzenia zakresu świadczeń medycznych - obciążenia budżetu nie mają znaczenia gdy 
chodzi o ochronę zdrowia; 
E. Inne, jakie .... . . . . . . . . . 

** Pod warunkiem, że bunnistrz będzie tak mądry i uczciwy człowiek jak ' 
•: obecny. ** Odbiurokratyzować cały ZOZ i środków byłoby wystarczająco -

wszystkich złodziei zwolnić. 

Pytanie 56 
1 

Czy dofinansowywać przychodnię ? 

*Policja - bezpieczeństwo publiczne. W naszej gminie działa komisariat policji, podległy Komendzie Rejonowej w Myślenicach. Finansowanie 
tych zadań nie leży w obowiązku Gminy. Mimo to od kilku lat przekazujemy policji pewne środki na zakup benzyny, sprzętu oraz pomagamy 
w remontach. 

57. Czy zdaniem Państwa?: 
A. Gmina nie powinna dofinansowywać policji - gdyż stan zagrożeń na naszym tere
nie tego nie uzasadnia; 
B. Gmina powinna dbać jedynie aby policji nie zabrakto benzyny na rutynowe objaz

i patrole; 
Gmina powinna zadbać również o nowoczesne wyposażenie policji • gdyż stan 

bezpieczeństwa publicznego pogarsza się alarmująco; 
D. Inne, jakie ..... . 

** Pobieranie tak ogromnych mandatów powinny wystarczyć policji na po
krycie kosztów.** Policja powinna częściej patrolować teren Rynku. ** W 

razie potrzeby Gmina powinna pomóc Policji abyśmy mogli czuć się bezpieczni. ** Po
licja nie zapewnia bezpieczef1Stwa, obywatelowi nie pomaga, powinno się dbać o to by 
ludzie ci pracowali lepiej.** Więcej patroli pieszych.** Gmina powinna dofina11Sowy
wać ale i rozliczać Policję. ** Dofina11Smvywanie miałoby se11S gdyby dawało gwaran
cję polepszenia sytuacji bezpiecze,istwa przed chuliganami. ** Gdzie są panowie 
policjanci, kiedy rzeczywi.fcie są potrzebni. ** Jest to policja państwowa, więc środki 
na nią płyną ze stolicy. ** Przydałoby się również coś ze starego arsenału środków np. 
wieże wartownicze reflektory, drut kolczasty etc.** Wszystkich nas niepokoi sytuacja 
chuligaństwa a szczególnie te szyby w tym brudnym budynku PKS. 

Pytanie 57 

Czy dofinansowywać policję? 

B (37,6%) 

C (42,4%) 

*Problemem naszej gminy są drobne wykroczenia przeciw porządkowi publicznemu i dewastacja mienia komunalnego. Dość przytoczyć znisz
czone znaki drogowe, wywracane kosze, czy też wybite szyby na przystanku PKS. A przecież okresowe naprawy są finansowane z naszych 
wspólnych środków, z naszych podatków. 

58. Czy zdaniem Państwa?: 
A. Sprawą tą powinna się zająć przede wszystkim policja, gdyż nie ma co liczyć na solidarną postawę naszej społeczności w tym zakresie; 
Il. Prócz policji powinniśmy się włączyć w to wszyscy, aby wskazać i przykładnie ukarać wandali; 
C. Ponieważ nie ma sposobu na ukrócenie tych występków należy przeciwdziatać wykonując drogie lecz bardzo solidne zabezpieczenia. 
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D. Inne, jakie . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
** Za długo tnva poszukiwanie sprawców dewastacji przystallku PKS 

· Sułkowice. Za anonimowe nawet wskazanie sprawcy wandalivnu po
winna być już nagroda gminna. ** Odpowiedzialnego za przystanek PKS.** Uświa
damianie młodzieży w szkole na temat poszanowania cudzej własności przełożonych 
i starszych osób. ** Wandali powinniśmy bardzo ostro karać, zmusić ich do naprawy 
oraz podać ich personalia w gazecie Klamra. ** Należy ustawić na Rynku klatkę dla 
takich osobników lub wymierzać karę pod pręgierzem.** Policja powinna zwiększyć 
ilość patroli zwłaszcza w większych skupiskach ludności np. Osiedle Zielona, Osied
le Robotnicze. ** Nie pomogą kraty, żadne zabeipieczenia. Brak kultury, wychowania 
i niekaralność tych dewastantów - choć napewno są mani. 

59. Informacja o skali zagrożeń dać może możliwość skuteczne
mu jego przeciwdział'aniu, prosimy o uszeregowanie (przez ponumero
wanie) tych zagrożeń, których obawiacie się Państwo najbardziej: 
[ ]A. Awantury pijackie; 
[ ]B. Pobicie; 
[ ]C. Drobne kradzieże; 
[ ]D. Kradzieże z wtamaniem; 
E . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

F. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
G . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

** Wandalizm.**  Napady.** Dewastacje mienia. ** Kradzież samocho
du.**  Kradzież sadzonek, płodów rolnych. ** Ekologicvze zagrożenie -
wywóz z szamba na pola lub do rowów. ** Celowe, złośliwe niszczenie 

cudzej własności.** Niszczenie przystanków autobusowych. ** Gwałty. ** Chamstwo 
i wulgmyzacja języka. ** Nie ma co sugerować ponieważ ludzie odpowiadający za 
lad i porządek nie chcą widzieć tego i jak gdyby omijają problem.** Napady na 
dzieci. ** Kradzież pieniędzy na ulicy. 

Pytanie 58 
Jak zwalczać wykroczenia wandalizm ? 

I 

Pytanie 59 
Zagrożenia, których się lękamy ! 

D (25,4%) 

60. W których miejscach Gminy należafoby zdaniem Państwa wzmóc patrole policyjne i o której godzinie? 
**Biertowice szkoła w soboty,** pod Stachówką, 21.00 - 5.00, ** trasa Sułkowice - Biertowice 22.00 - 6.00, ** w pobliżu mienia spolecz

, nego i Gminy od zmroku do świtu,** Sułkowice - Rynek PKS od 22.00 - 2.00 w nocy,** w godzinie wieczornej od Zielonej po 
Harbutowice,** Sułkowice Rynek 22.00-23.00, ** w miejscach gdzie odbywają się dyskoteki i zabawy w soboty i niedziele, ** Sklep - szko

ła 18.00 - 22.00, ** w Krzywaczce na drodze, która biegnie w stronę Bęczarki szczególnie w soboty,** Rudnik Dolny, 24.00 sobota i niedziela,** W 
okolicach Domu Kultu1y, strażnic, domów wiejskich w czasie tnvania w nich imprez (dyskoteki, zabawy), ** Kawiarnia Rudnik 21.00 - 1.00, ** Sułkowi
ce Zielona 20.00 - 2.00 sobota, ** We wszystkich miejscowościach Gminy - w godzinach nocnych, ** Osiedle od zmroku,** przystanki PKS wieczorem,** 
ul. 1-go Maja od 21.00, ** Osiedle, bloki od 24.00, ** na głównych drogach wieczorem,** Rynek od zmroku,** w Rynku po 22.00, ** przy barach po 
21.00, ** bar Zielona i Wawrzek od 19.00 - 21.00, ** cale Sułkowice i Gmina przez całą dobę,** ul. Partyzantów sobota i niedziela wieczorem, ** Rynek 
i ul. Kowalska - stale, ** na trasie od zakładu Kuźni do Zielonej od 20.00 - 23.00, ** Zielona wieczór,** Osiedle Bloki 22.00 - 24.00, ** Osiedle Ziela( 1 
22.00 - 1.00, ** ul. 1000-lecia - wieczorem,** pod lokalami z alkoholem - w soboty 22.00 - 23.00, ** najlepiej wie Policja,** na terenie całych Sulko:· 
wie,** Od P.Łaskiego w stronę Kuźni 21.00 - 5.00, ** jazdy po pl]°anemu bez prawa jazdy w soboty i niedziele, ** Krzywaczka, strażnica w godz. 18.00 
- 22.00, ** okolice lasów i sklepów monopolowych od zmroku,** park za pomnikiem wieczorem,** droga przez Rudnik wieczorem,** drogi przez lasy 
noc, ** bar na Zielonej,** Harbutowice wieczarem, ** okolice GS Zielona · nocą,** Rynek - cały dzień,** Osiedle Robotnicze 22.00 - 1.00, ** Stadion 
Sportowy - wieczarem, ** Droga Rudnik-Biertowice ,nocą,** Dom Handlowy,** ul. Na Węg1y wieczorem,** Harbutowice - Dom Strażaka i szosa w stro
nę Sulkowie od 20„00 do 24.00, ** Szkoła Zawodowa od 17.00 - 18.00. 

61. Czy wiadomo Państwu, w swoim najbliższym sąsiedztwie o: 
A. Przemocy w rodzinie na tle alkoholowym TAK NIE 
B .  Pijańskich libacjach kończących się awanturami TAK NIE 
C. Narkomanii TAK NIE 

** Częste awantury w domu, cata rodzina nie śpi z powodu alkoholu. 
** Samolubność, zachłanność, nieżyczliwość - tak. 

' ** Narkomania prawdopodobnie w naszych szkotach, pijackie awantury 
w restauracji Kowalska i na Zielonej .  

Pytanie 61 
Zagrożenia widoczne w sąsiedztwie ! 

C (27,6%) A (35,7%) 
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Szanowni Państwo. 
Dotarliście niemal do końca ankiety. Rzuciliście tym samym gospodarskim okiem na nasze problemy. Ich rozwiązania we wskazany przez Pań
stwa sposób wiąże się z określonymi pieniędzmi. A przecież w naszym wspólnym gospodarstwie tak jak w domu. Zaspokajając jedną z potrzeb 
musimy rezygnowac z innych. Prosimy o jeszcze chwilę wysiłku i próbę dokonania wyboru między zadaniami Gminy. Spróbujmy wspólnie us
talie hierarchię wartości. 

62. Które z zadań własnych Gminy uważcie Państwo za naj

ważniejsze? Prosimy o ponumerowanie w sugerowanej przez Pań

stwa kolejności. 
[ ] A. Planowanie przestrzenne - czyli decydowanie o możliwościach i kierun-
kach zabudowy; 
[ J B. Ochrona środowiska - budowa i ek.�ploatacja infrastruktury niezbęd
nej do usuwania odpadów stałych i płynnych oraz egzekwowanie obowiąz
ków w tym zakresie od mieszkańców; 
[ ] C. Utrzymanie czystości; 
[ ] D. Budowa i utrzymanie dróg gminnych; 
[ ] E. Budowa urządzeń zaopatrzenia w wodę, ustalanie zasad ich eksploatowa
nia i prowadzenie eksploatacji; 
[ ] F. Budowa sieci energetycznej w nowych terenach budowlanych; 
[ ] G. Ochrona zdrowia - realizacja tego zadania nie jest jeszcze obowiązkowa; 

Pomoc społeczna; 
t J I. Komunalne budownictwo mieszkaniowe - czyli budowa i utrzymanie 
mieszkań czynszowych (do chwili obecnej nie realizowany przez G. Sułkowice) 
[ ] J. Prowadzenie szkół podstawowych; 
[ ] K. Prowadzenie przedszkoli; 
[ ] L. Prowadzenie bibliotek oraz Ośrodka Kultury; 
[ ] Ł. Utrzymanie obiektów i terenów sportowych oraz organizowanie działal
ności z zakresu kultury fizycznej ;  
[ ] M. Prowadzenie targowisk; 
[ ] N. Utrzymanie zieleni komunalnej ;  
[ ]  O. Utrzymanie i wyposażanie straży pożarnych; 
[ ] P. Utrzymanie gminnych obiektów i urządzeń użyteczności publicznej .  

rn, 2% 4% 

Pylanie 6'2 

Najwazn�jsze zadania Gminy ! 

6% 8% jfR, 12% 14% 16% 18% 20% 

% pre! erencji 

*Gmina dofinansowywuje częśc zadań publicznych leżących w kompetencjach instytucji państwowych .. 
63. W przypadku braku środków, z dofinansowywania których 

zadań powinniśmy się wycofać? 
A. Zadania administracyjne z zakresu architektury (pozwolenia na budowę); 
B. Zadania administracyjne z zakresu geodezji (ewidencja gruntów); 

�adania administracyjne z zakresu komunikacji (prawa jazdy dowody rejestra
cyjne); 
D. Dofinansowywanie Miejskiej Przychodni Rejonowej ; 
E. Dofinansowywanie policji; 
F. Dofinansowywanie klubów sportowych; 
G. Dofinansowywanie zespołów kulturalnych (np. Elegia, Orkiestra) 

*Na rok bieżący zaplanowano szereg zadań inwestycyjno • remontowych. Byc 
może brakuje wśród nich czegoś naprawdę ważnego.Oczywiście wprowadze
nie nowych zadań wymaga rezygnacji z zaplanowanych. 

64. Prosimy o dokonanie próby wyboru przez wpisanie propo
zycji nowego zadania oraz ponumerowanie zadań zaplanowanych od 
najistotniejszego z równoczesnym skreśleniem jednego z zadań, któ
rego realizacja zdaniem Państwa może jeszcze poczekać. Prosimy o 
dokonanie tego wyboru w dwóch grupach: 
I. Zadania dla Gminy 

****Zadanie proponowane przez Państwa: 

****Zadania zaplanowane przez Gminę na 1995 r: 
A. Założenia Techniczno-Ekonomiczne do telefonizacji Gminy 
(umożliwią przygotowanie do rozbudowy centrali i sieci telef.) - 200 mln zf 

Pylanie $:3 
Gdyby rezygnować to przede wszystkim z: 

F olinanw.vania klubów sporlowych 

G 

E 

A 

B 

D 

C 

rn, 5% ffff, 15% 2m, 25% 3fff, 35% 4-0% 45% 50% 
% preferencji 
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B. Zakup sprzętu do produkcji kształtek betonowych (na chodniki) 
celem umchomienia własnej produkcji 300 mln zł 
C. Modernizacja oświetlenia ulicznego 150 mln zł 
D. Dokumentacja techniczna kanalizacji 300 mln zł 
E. Budowa kolektora sanitarnego 750 mln zł (tu zakładamy dofinansowanie w takiej samej wysokości od Wojewody) 
F. Wykup gmntu pod oczyszczalnię ścieków 240 mln zł 
G. Dokumentacja oczyszczalni ścieków 450 mln zł (wykonanie jej warunkuje możliwość uzyskania preferen. kredytów na ten cel) 
H. Zagospodarowanie terenu oczyszczalni 300 mln zł (ogrodzenie, drogi dojazdowe) 
I. Rozpoczęcie wykupu gmntu pod wysypisko 200 mln zł 
J. Zakup terenu pod plac targowy na Zielonej 240 mln zł 
K. Budowa hali sportowej w Sułkowicach 300 mln zł 
M. Modernizacja Urzędu Miejskiego 
- wymiana ogrzewania i remont 210 mln zł 
- komputeryzacja urzędu 200 mln zł 
M. Remonty dróg (przełomy zimowe roboty pub!.) 140 mln zł 

**Sklep w Krzywaczce - brak wody bieiflcej. ** Otwarcie zakładu przetwórstwa lub tp. aby ludzie mieli zatrudnienie a Gmina zysk. ** Telefo
nizacja Gminy. ** Remont chodników i dróg. ** Zmniejszyć dotację dla Klubów Sportowych, wyposażyć halę sportową i udostępnić ją 

wszystkim mieszkańcom za opłatą. ** Budowa oczyszczalni ścieków.** Kanalizacja. ** Nowa nawierzchnia na chodnik od Zielonej do Rynku. ** Dla po
prawy bezpieczefzstwa i czystości oraz estetyki, zburzyć stare domy w których nikt nie mieszka a są siedliskiem gryzani i brudu np. przy ul. Sportowej.** 
'Zakup rur i zasypanie rowu a tym samym poszerzenie drogi, która prowadzi od głównej ul. Partyzal!fów do Baru „ Pod Tamę". ** Renwnt basenu i mo
dernizacja z zagospodarowaniem terenu. ** Remont ul. Smereczyfzskiego (asfalt) oraz telefonizacja miasta. 
Il. Zadania dla poszczególnych miejscowości 

Zadanie proponowane przez Państwa: 
Zadania zaplanowane przez Gminę, dla: 
****Biertowic 
A. Droga Za Rzekę 
B. Ujęcie wody (zbiornik dla wod. Biertowice) 
C. Zakończenie kolektorów wodociągowych 
(+ kontynuacja budowy sieci z wpłat mieszkańców) 
D. Dach na Strażnicy OSP 
E. Remont szkoły (elewacja) 
****Harbutowic 

50 mln zł 
280 mln zł 
150 mln zł 
215 mln zł 
40 mln zł 

A. modernizacja drogi rolniczej (za Sanguszką) 30 mln zł 
(+ dotacja z funduszu ochrony gmntów rolnych) 
B. poszerzenie pobocza (chodnik k. Kościoła) 50 mln zł 
C. gazyfikacja wsi (kolektor) 500 mln zł 
D. wyposażenie Strażnicy OSP 20 mln zł 
E. Elewacja przedszkola 25 mln zł 
F. Projekt adaptacji rozbudowy szkoły na salę gimnastyczną 
****Krzywaczki 
A. dalsza modernizacja drogi do szkoły 
( +dotacja z funduszu ochrony gmntów rolnych) 
B. chodnik (kontynuacja) 
C. budowa głębinowego ujęcia wody + dokumentacja 
(+ fundusze z roku 1994) 
D. ogrzewanie Strażnicy OSP 
E. izolacja ściany zachodniej szkoły podst. 
F. dokumentacja kotłowni szkoły podst. 
G. remont przedszkola 

60 mln zł 
50 mln zł 
50 mln zł 

160 mln zł 
45 mln zł 
50 mln zł 
50 mln zł 
25 mln zł 

****Rudnika 
A. modernizacja drogi rolniczej - przedł. drogi Na Blakówkę w stronę 
terenów rolnych 35 mln zł 
(+dotacja z funduszu ochrony gmntów rolnych) 
B. Chodnik (kontynuacja) 80 mln zł 
C. Remont drogi Szkoła - Osiedle 60 mln zł 
D .  Remont drogi Na Blakówkę (w ter. budowlanych) 60 mln zł 
E. Droga GOK-Przez Wieś (asfalt) 
F. Potrzeby OSP 
G. Remont przedszkola (instal.wod-kan,elektr) 
H. Wymiana kotła c.o. szkoła podst. 
I. Remont posadzki szkoła 
****Sulkowie 
A. mod. drogi rolniczej od Strażnicy w stronę Jastrzębi 
( +dotacja z funduszu ochrony gmntów rolnych) 
B .  nakładka asfaltowa na moście - Starowiejska 
C. droga wraz z mostem k. Goli (asfalt) 
D. drogi k. Przychodni Rejonowej (asfalt) 
E. Chodnik na Partyzantów (kontynuacja) 
F. Chodnik 1 Maja (remont) 
G. Budowa drogi łączącej ul. Partyzantów i Kowalską 
( dokumentacja, kanalizacja) 
G. Modernizacja wodociągu Sułkowice 
H. Wykończenie Strażnicy OSP 
I. Remont szkoły podst. (elewacja, orynnowanie) 
J. Remonty przedszkoli nr. 1 i 2 
K. Koncepcja budowy (rozbudowy) szkoły 

100 mln zł 
20 mln zł 
65 mln zł 
80 mln zł 
40 mln zł 

(1 35 mln zf· 
10 mln zł 
50 mln zł 

200 mln zł 
150 mln zł 
50 mln zł 

200 mln zł 
200 mln zł 
200 mln zł 
190 mln zł 
1 10 mln zł 
40 mln zł 

** Droga dojazdowa do pól kolo P. Michalskich. ** Uważam, że droga za Rzekę jest bardza ważna, ale ważniejsza jest na Dział bo tam 
ani karetka, ani straż nie dojedzie po deszczu. ** Dokończenie budowy i zagospodarowanie strażnicy OSP _Biertowice. ** W pie1wszej ko
lejności zakończyć budowę strażnicy w Biertowicach. ** Położenie asfaltu (I km) na drodze gminnej w kierunku Jaworza w Harbutowi

cach.** Renowacja drogi na Koncówkę. ** Modernizacja drogi w Krzywaczce. ** Modemizacja i rozbudowa oświetlenia wsi-Rudnik. ** Nakładka 
asfaltowa ul. 24-go Lipca. ** Nakładka asfaltowa dróg na Osiedlu.** Kończyć ro?J)oczęte inwestycje.** Remont ul. Kowalskiej i Na Węgry. ** Droga 
wzdłuż bloków do Szkoły 'Zawodowej. 
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Istotą ankiety jest zaproponowanie propozycji przeciwstawnych. Przytoczono w nich możliwe rozwiązania, wynikające z przepisów 

awnych czasem będące wyrazem propozycj i  padających na spotkaniach lub w prywatnych rozmowach. To które z tych rozwiązań będzie 
p
�yjęte w dalszej pracy samorządu zależeć będzie od Państwa wypowiedzi i od możliwości finansowych. 

:yc może wśród poruszanych problemów zabrakło wielu istotnych dla Państwa spraw. Niestety, mimo dużej objętości ankiety nie sposób poru-

szyć wszystkiego. 
**** Prosimy więc o uwagi. 

I. Jakiego ważnego tematu w ankiecie zabrakło?: 
. , . ** Zorganizowanie kulturalnego przebywania młodzieży w poszczeg6lnych wsiach - propozycje dla zainteresowania się młodzieżą w da

nych wsiach.** Działania inicjujące problem scalania grunt6w rolnych, gdyż proces naturalny będzie trwać zbyt długo. Jest to problem 
trudny, ale niezbędny gdyż warunkuje poprawę opłacalności produkcji rolnej.** Utworzenie plac6wki KO zajmującej się problemami szk6l ponadpodsta
wowych. ** Jak Gmina chce uaktywnić mieszkańc6w by rozbudować miejsca pracy a przedsiębiorstwa czy firmy usługowo-handlowe przynosiły zyski nie 
tylko właścicielom ale wszystkim. Jakie podejmuje się w tym kierunku działania i czy są one zgodne z oczekiwaniami.**  Nie jesteśmy w stanie odpowie
dzieć ponieważ problem6w poruszonych tu jest zbyt dużo jak na jed!w narzędzie badawcze.** Gospodarka lasami (ścinka drzew).** Wszystkie 
najważniejsze sprawy zostały pornszone . ** Wzmocnienie brzeg6w Harbut6wki przez sadzenie wiklin w każdym możliwym miejscu. W niekt6rych miej
scach koryto rzeki, to śmierdzące śmietniki. Osobne pojemniki na odpady szkła, metalu itp.** Jest wszystko.** Kosze na ulicach, aby było gdzie śmieci 
wrzucać.** Nie wiem ponieważ ufam, że Rada Miejska przemyślała ankietę.** Rozw6j rzemiosła. Rozpoznanie możliwości inwestycyjnych przez kapitał 
pochodący ze środków pozabudżetowych.** W zasadzie poruszone zostały niemal wszystkie sprawy dotyczące życia społecznego i gospodarczego Gmi
ny. Walka z alkoholizmem. Plany rozwoju Ośrodka Kultury w perspektywie lat. 

II. Czy chcielibyście Państwo aby podobne ankiety (być może wycinkowe i bardziej szczegółowe) powtarzały si� co 
rok? 
** Jest to bardzo potrzebne i powinno być dalej kontynuowane.** Powinny się ukazywać czy to ankiety czy inne formy odpowiedzi np. 

' referenda.* *  Mogą być. Na pewno część mieszkańc6w wypowie w nich swoje zdanie na temat pracy Gminy. ** Tak, ta ankieta jest wys
tarczająco szczeg6lowa, bardzo dobrze.** Tak chciałabym.** Jest to bardzo dobra propozycja dla mieszkańc6w Gminy. Należy kontynuo-

wać takie ankiety.** 7.ależy to od tego ilu mieszkańc6w Gminy odpowiedziało na obecną ankietę.** Tak uważamy że w spoleczefistwach 
denwkratycznych jest to konieczne, aby władza k01isultowala pewne rozwiązania z mieszkańcami.** Co rok. ** Tak lecz wcześniej np. w styczniu. ** Tak, 
jeśli ta przyniesie efekty (tzn. zawarte w niej sugestie zostaną wykorzystane).** Takie ankiety są bardzo potrzebne, a nawet koniecvze.Tak winny być raz 
na rok. 

III. Co jeszcze na temat ankiety chcielibyście nam Państwo powiedzieć? 
** Moim zdaniem poruszała bardzo obszerne tematy i powinna być podobnie: jasna, przejrzysta i zrozumiała. ** Plany i zadania ambit
ne, byle były do zrealizowania. ** Ankieta wydana zbyt póvw i nie ma wpływu na zadania, kt6re zostały już podjęte a mogły zaczekać. ** 
Jest to inicjatywa bardzo dobra i na pewno wplyllie korzystnie na aktywizację działań spolecvzych i obywatelskiego spojrzenia na prob-

lemy gminne. Wymżam podziękowanie dla jej inicjator6w. ** Poproście aby ankiety wypełniali uczciwie i z rozwagą. ** Konieczna 11wdernizacja całej 
drogi przez wieś Krzywaczka. ** Dobry pomysł, tak trzymać.** Krzywaczka - w szkole brak dodatkowych zajęć kulturalnych i sportowych np. Zesp6l 
Pieśni i Tańca, nauka gry na i1istrumentach - oczywiście za symboliczną opłatą.** Ankieta powilllla być w okresie zimowym jest więcej czasu na prze-
-""'le,me wielu spraw. ** Uwagi przewidzieć do realizacji. ** Ankieta jest zbyt obszerna. Pytania powi/llly być postawione inaczej, gdyż obecna jest 
mezrozwniala dla przeciętnego mieszkmica a także nie zawsze można ogarnąć wszystkie 11wżliwości. Badania pilotażowe.**  Angażują wiele os6b, są 
kosztowne, nie wniosą wiele. ** Dwie na rok. ** W lliektórych pytaniach trudno się wypowiedzieć, mieszkańcy llie są zorielltowani w pracach Gminy, in
ne ankiety mogą być mniej obszerne i mogą dotyczyć 11miejszej ilości temat6w jak w Il.** Sprawa jakości wody pitnej z ujęcia na Gościbi. Po dw6ch 
dniach deszczu woda llie l!adaje się nawet do mycia. Powillllo się usprawnić uzdatnianie przez filtrowanie a nie jedyllie przez mocne chlorowanie.** An
kieta umożliwia każdemu mieszkańcowi wypowiedzenie się na temat istotl!ych problem6w i działań Rady i 7.arządu Gminy. Życzę kontynuowania 
dotychczasowej linii działania. Tak trzymać. Dziękuję.** Dziękujemy za illicjatywę. Niektóre punkty opuściłam z powodu nievzajomości lub braku. zda
nia. ** Była dowodem,że Urząd liczy się ze swoimi mieszkafzcami. ** Jest OK.** Poprawić stylistykę oraz zwr6cić na błędy ortograficzne i interpull
kcję. ** Samo skierowanie tak szerokiej problematyki w ankiecie jest dosko1zalym pomysłem.** Stwarza to poczucie wśr6d mieszkańc6w 
zaufania do władz miasta. Pięknie dziękujemy, że 11wgliśmy się poczuć wsp6lgospodarzami ze sprawującymi Urząd i Radą Miasta Sul
kowie. ** Jest potrzebl!a dla społeczeństwa w celu zorientowania się jaka jest sytuacja w Gminie. ** Druga ankieta w grud!ziu z 
pytaniami o ocenę realizacji przyjętych zamierzeń.** Przed rozprowadzaniem ankiety konieczna jest szersza ill[ormacja o celowości 
działania - jest to swego rodzaju rozmowa Urzędu ze spolecze1zstwem. ** Dla przeciętnego odbiorcy jest trudna.** Bardzo dobra.Podzię
kować za wysiłek i szczerość oraz życzyć dalszej zabawy. ** Aby wyniki ankiety były podane do publicznej wiadomości, żeby była widocz1za realizacja 
wynik6w ankiety bo ilzaczej to nie ma se1isu. 

tJJ.zięk,ujemy za wytrwaTośc 

Rada Miejska 



Zakład Usługowy 
PROJEKTOWANIE I WYKONAWSTWO 

INSTALACJI ELEKTRYCZNYCH 
Stanisław Biernat 

32-440 Sułkowice ul. Partyzantów 1 16 
POLECA: 

-
Ochotnicza Straż Pożarna 7 

w Harbutowicach 
poszukuje chętnych do prowadzenia 

znajdującej się w remizjie strażackiej 
Klubokawiarni. 

Warunki do uzgodnienia. 

Wszelkich informacji udziela 
Sołtys wsi Harbutowice. 

lwłolll: 

■•t■C"I :::v· 
UOW-Ym- Kodeksem Eracy.; ! ! !  

. . .·. .•.-:-:-.-:-:-:-:-:-:-:-:-:-:.;.;-:-:-:.;.:-:.;.;.:-:.:-

- projektowanie instalacji elektrycznych i przyłączy sieci nn; 
- wykonawstwo: 

* instalacji elektrycznych wewnętrznych 
* sieci napowietrznych i kablowych nn; 
* instalacji odgromowych; 

* instalacje domofonów i bramofonów; 
* pomiaxy oporności izolacji i skuteczności zerowania 
* montaż elektxycznych listw grzewczych; 
* inne usługi elektxyczne. 

Uwaga: Bruzdy pod instalacje elektxyczne wewnętrzne wykonujemy BEZPYŁOWO m 

• 

FIRMA HANDLOWO-PRODUKCYJNO-USŁUGOWA 

SPÓŁKA CYWILNA 

SUŁKOW-ICE 
Osiedle - blok nr.3 

POLECA: 

- MATERIAŁY WOD-KAN, 
GAZ, C.O. 

- WYPOSAŻENIE KUCHNI 
I ŁAZIENEK 

Czynne: s
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00 - 14°0 (sobota) 
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Najtańsze w okolicy 

WIDEOFILMOWANIE 
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